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Združitev zavarovanja v mariborski regiji uspela 
Za združitev je v naši regionalni 
sl<upnosti glasovalo 77,8 odstotkov 
delavcev in 94,1 odstotek kmetov 
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DELOVNA SKUPNOST 
TEDNIKA 

iskreno čestita svojim bral-
cem in drugim delovnim 
ljudem ob državnem prazni-
ku, 29. novembru. 

Želimo prijetno prazno-
vanje. 

V R E M E 

do nedelje, 10. decembra 
1972. 

Zadnji krajec bo v ponede-
ljek, 27. novembra ob 18.45. 

Mlaj bo v torek, 5. 
decembra ob 2,21. uri. 

VREME se bo postopoma 
umirilo. Tu in tam bodo še 
manjše padavine. Pretežno 
pa bo lepo vreme še do 5. ali 
6. decembra, potem bo 
zapadel sneg in bo nastopilo 
ponovno slabo vreme. Ostrej-
šega mraza še ne bo. 

Alojz Cestnik 

S K U P Š Č I N A O B Č I N E P T U J 
Občinska konferenca ZKJ 
Občinska konferenca ZMS 

# Občinska konferenca SZDL 
Občinski sindikalni svet 
Občinsko združenje 
borcev NOV ^ 
Občinska gasilska zveza 

^ ^ Občinska zveza za telesno 
^ ^ kulturo 

Občinski svet kulturo 
prosvetnih organizacij 

Čestita vsem občanom in delovnim kolektivom ob dnevu republike 



Ptujski borci 
so zborovali 

v petek, 17. novembra je bila v 
Narodnem domu letna konferenca 
mestne organizac^e ZZB NOV Ptuj, 
Podrobno poročilo konference bo-
mo podali v naslednji številki 
Tednika, danes objavljamo le imena 
novoizvoljenih članov upravnega 
odbora in v celoti Protestno pismo, 
ki so ga napisali zaradi dogodkov v 
sosednji Avstriji in pismo namenje-
no predsedniku republike, Josipu 
Brozu Titu. 

Novi odbor Združenja borcev 
mestne organizacije NOV Ptuj, 
sestavljajo: 

- predsednik Josip Tomašič, 
tajnik Fanika Rajh, ostali člani 

odbora pa so: Magda Lešnik, Janko 
Vogrinec, Slobodan Crnjakovič, 
Katica Carli, Franc Vučak, Milena 
Kralj in Franc Skrt. 

- predsedstvo nadzornega odbora 
sestavljajo: 

- Vida Roje, Trajko Stojčevski in 
Jože Capuder. 

Delegacijo za občinsko konferen-
co bodo sestavljali: 

- Josip Tomašič, Fanika Rajh, 
Ivan Rau, Magda Lešnik, Janko 
Vogrinec, Dinko Tasovac, dr. Mitja 
Mrgole, Nikola Kilibarda, Franc 
Princ, Dušan Rankovič in Franc 
Skrt. 

PROTESTNO PISMO! 
Člani mestne organizacije Združenja borcev NOV Ptuj, zbrani 

na letni konferenci, se pridružujemo protestom številnih 
družbenopolitičnih in gospodarskih organizacij po vsej državi, zaradi 
kršenja 7. člena državne pogodbe o pravicah slovenske manjšine v 
Avstriji. 

Ostro obsojamo ekstremistične izpade nacističnih elementov na 
pripadnike naše manjšine, blatenje njihovega jezika in neupoštevanje 
pogodbe o dvojezičnem poslovanju na slovenskem Koroškem. 

Izražamo bojazen, da se bodo dobri odnosi dveh sosednjih držav 
zaradi prevelike tolerantnosti avstrijske vlade do ekstremističnih 
napadov na Slovence, izredno zaostrih. Kot borci NOV gledamo z 
veliko ogorčenostjo na dogodke zadnjih dni. 

Z letne konference se obračamo Republiškemu odboru 
Združenja borcev NOV, da posreduje pristojnim organom, da čimprej 
ukrene vse za dosego nacionalnih pravic Slovencev na Koroškem. 

CLANI ZDRUŽENJA BORCEV NOV PTUJ 

PROTEST SREDIŠČANOV 
Na zboiu volilcev v Središču ob 

Dravi, kjer so razpravlali o zdru-
žitvi delavskega in kmečkega zava-
rovanja so ob koncu z dolgim in 
burnim ploskanjem sprejeli še 
protestno pismo, s katerim izra-
žajo nezadovoljstvo do avstrijskih 
oblasti zaradi nevzdržnega odnosa 
do slovenske manjšine na Koro-

škem. Pismo je predlagala občin-
ska konferenca SZDL Ormož in 
med drugim zahteva izvajanje 
7. člena avstrijske državne p<^od-
be. Tako so prebivalci krajevne 
skupnosti Središče ob Dravi, ki je 
že od nekdaj znana kot trdnjava 
slovenstva, pripadnost svojemu na-
rodu ponovno potrdili. jr 

Bistričani podprli ^ 
kandidaturo Andreja Marinca 

Pred dnevi je bila v Slov. Bistrici 
razširjena seja izvršnega odbora 
občinske konference SZDL, ki so se 
je udeležili predstavniki družbeno 
političnih organizacij in skupščine 
občine Slov. Bistrica. 

Obravnavah so predlog republiške 
konference SZDL in njenega koordi-
nacijskega odbora za kadrovska 
vprašanja, da se za možnega kandi-
(bta za novega predsednika izvrš-
nega sveta SR Slovenije- predlaga 
ing. Andreja Marinca. 

Udeleženci razširjene seje v Slov. 

Bistrici so predlog kandidature so-
glasno potrdili. Izrazili so tudi 
mnenja, da bi v naslednjem mandat-
nem obdobju posvetili več pozorno-
sti širšim posvetovanjem predstav-
nikov občinskih skupščin Slovenije 
na nivoju republiške skupščine. 
Predsednik izvršnega sveta SR Slove-
nije bi moral večkrat v letu sklicati 
predsednike občinskih skupščin za 
reševanje najpomembnejših vprašanj 
s področja gospodarstva in tudi 
ostalih dejavnosti v občinah. 

V. H. 

KO SZDL PRVA PRISPEVA-
LA SREDSTVA 

Pred kratkim se je sestala na 
svojem rednem sestanku krajevna 
organizacija SZDL Kidričevo ter 
med drugim razpravljala o potreb-
nih finančnih sredstvih ter o nači-
nu zbiranja denarja pri občanih, za 
postavitev spomenika Borisu Kidri-

ču. Soglasno so sklenili, da kot 
prvi dajo v sklad za postavitev 
spomenika 1000 dinaijev in tako 
pričnejo z veliko akcijo med orga-
nizacijami in občani Kidričevega 
ter upajo, da bodo zares vsi občani 
KS podprli to akcijo tudi z prosto-
voljnimi prispevki. 

M. F. 

PREDSEDNIKU 
ZVEZE KOMUNISTOV JUGOSLAVIJE 
BEOGRAD 

Dragi tovariš Tito 

Borci in aktivisti NOB mesta Ptuja, zbrani na redni letni 
konferenci Vam kot predsedniku ZKJ in vrhovnemu 
komandantu oboroženih sil Jugoslavije sporočamo, da smo 
Vaše Pismo, ki ste ga — skupno z izvršnim birojem 
predsedstva ZKJ poslali vsem komunistom, sprejeli z 
največjim odobravanjem in tudi kot svojo obvezo, ki jo že 
izvajamo - ramo ob rami s komunisti, delavskim razredom 
in z vsemi naprednimi silami naše socialistične družbe. 
Zastavili smo vse sile za izpolnjevanje nalog, ki jih pred našo 
družbo postavlja zveza komunistov Jugoslavije. 

V skladu s Pismom, ki je za nas trajno veljaven akt 
dosledneje uresničujemo naslednje naloge: 

— krepimo in razvijamo bratstvo in enotnost med 
jugoslovanskimi narodi in narodnostmi; 

— skupno z vsemi subjektivnimi silami v občini 
utijujemo naš samoupravni sistem, da bodo delovni ljudje 
dejansko odločali o rezultatih svojega dela in razvijali 
socialistično samoupravno demokracijo, ki mora biti 
demokracija delavskega razreda; 

— razvijamo- tradicije NOB med mlado generacijo; te 
tradicije in njene sadove bomo tudi najodločnejše branili 
pred notranjimi in zunanjimi sovražniki, ki žele kompromi-
tirati pridobitve NOB; 

— skrbimo in spodbujamo marksistično vzgojo naše 
mladine, za njeno obrambno vzgojo in krepimo vse oblike 
splošnega ljudskega odpora; 

— zvezi komunistov v občini smo najtrdnejša opora pri 
odpravljanju in urejanju vprašanj na področjih, ne samo 
socialne, ampak tudi idejne ^ferenciacije. 

Zagotavljamo Vam, da prav tako kot v času NOB 
ostajamo odločni borci v revoluciji, ki še traja. 

Naša največja želja je, da nas v tej revoluciji še dolgo 
vodite! 

Ptuj, dne 17. novembra 1972 

BORCI IN AKTIVISTI NOB 
MESTA PTUJA 

Č E S T I T A M O O B D N E V U R E P U B L I K E 

N U D I M O N A J V E Č J O I Z B I R O 

- G R A D B E N E G A , V O D O V O D N E G A I N 
T O P L O V O D N E G A M A T E R I A L A 

- P O H I Š T V E N O I N S T A V B E N O O K O V J E 

- V S E V R S T E O B O D J A 

- N U D I M O K R E D I T I N P O P U S T P R I N A K U P U 
Z D E V I Z A M I 



Sprejeli kritiko 
Pod naslovom »Samoupravljanje v 

slepi ulici? " smo v 43. številki 
Tednika poročali o ugotovitvah 
posebne mešane komisije komiteja 
občinske konference ZKS in občin-
skega sindikalnega sveta Ormož o 
uresničevanju tako imenovanih de-
lavskih amandmajev v delovnih 
organizacijah ormoške občine. Poro-
čilo je bilo obravnavano na zadnji 
seji konference ZKS Ormož in med 
drugim ugotavlja, da v ormoških 
podjetjih še ni bilo po omenjenih 
vprašanjih ničesar storjenega. Še 
več! Nobena delovna organizacija 
niti ni poskušala vskladiti svojih 
pravilnikov z novimi določili 
amandmajev. 

V razpravi o tem vprašanju so 
sodelovali Maks Antolič, Milan 
Ritonja, Alojz Balažič, Milan Luka-
ček, Drago Zabavnik in Štefančič 
Vinko. Sprva se je pojavilo nekaj 
spornih mnenj, potem pa so sprejeli 
laitiko, vendar poudarili, da se 
ugotovitve nanašajo samo na nekaj 
delovnih organizacij in zato stvari ne 
gre posploševati. Posebej so še 
poudarili pomen izobraževanja za 
samoupravljanje, ki zahteva mnogo 
znanja in razgledanosti. Gospodarski 
mehanizeni je včasih res takšen, da 
je težko razumljiv in da se 
preprosteje na da razložiti, zato brez 
šole ne bo šlo. Drago Zabavnik je v 
svoji razpravi opozoril na stavek, 
zapisan v poročilu: ,.Samouprav-
ljanje se je tehnokratiziralo do 
takšne stopnje, da samoupravljanje 
po vsebini več ne opravlja svoje 
funkcije." Ce je to res, je poudaril, 
potem je potrebno dati znak za 
alarm. 

Ob koncu so sprejeli sklep, da naj 
komisija dela naprej. Obišče naj tudi 
zavode in delovne organizacije s 
sedežem izven občine ter na eni 
prihodnjih sej konference ponovno 
predloži poročilo. Tako dobljeni 
podatki bodo veljali za vso občino 
in bodo dejanska slika stanja, ki 
verjetno ni tako kritično, kot je 
zapisano v poročilu. 

Konferenca ormoških komunistov 
je izvolila tudi tri delegate za 3. 
konferenco ZKJ, ki bo govorila o 
mladini v naši družbi. Severo-
vzhodno Slovenijo bodo na omenje-
ni konferenci zastopali Slavko Gerič 
in Stanislav Šajn oba iz Maribora ter 
Ivan Repič iz Murske Sobote. 

jr 

Madeže od muh odstranimo z 
bronziranih predmetov s krpico, na-
močeno v salmiak, nakar s suho 
krpo predmet spoliramo. S pohištva 
odstranimo mušje madeže s krpico, 
ki jo namočimo v čisti špirit in s 
suho krpo zdrgnemo. Z nežnih tka-
nin (senčnikov, blazin itd.) pa od-
stranimo madeže z močno razredče-
nim špiritom ali salmiakom. 

su.vbnsk.b.sxk:c.: u r e s n i č e v a n j e u s t a v n i h 
D O P O L N I L V Z D R U Ž E N E M D E L U 

v občini Slov. Bistrica že nekaj 
mesecev poteka akcija o uresničeva-
nju ustavnih dopolnil v združenem 
delu. Politično strokovno jo vodita 
komisija za družbeno ekonomske 
odnose pri OK ZKS in komisija za 
samoupravljanje in DEO pri občin-
skem svetu ZS Slov. Bistrica. O re-
zultatih prizadevanj smo se pogovar-
jali s tajnikom obč. SS Ivanom 
Frangežem: 

Maja 1972 je Peter Toš iz Ljublja-
ne nad 60 udeležencem pojasnjeval 
ustavna dopolnila, posebno uveljav-
ljanje 21., 22., in 23. amandmaja, 
l^isotni so biU sekretarji 0 0 ZK, 
preds. 0 0 sindikata, preds. DS, 
preds. PO ali UO, direktorji podjetij, 
člani komisije za samoupravljanje in 
DEO pri obč. SS, člani obč. komite-
ja ZKS. Posvetovanja so se udeležili 
tudi predstavniki podjetij, ki imajo v 
občini Slov. Bistrica dislocirane 
obrate. V razpravi je predstavnik 
LIP povedal, da so pri njih podobno 
organizacijo, kot bi naj bile TOZD, 
oblikovali že pred leti. Res je, ven-
dar pa bo za dokončno oblikovanje 
TOZD potrebno še nekaj politične-
ga dela in ustreznih popravkov v sa-
moupravnih aktih. 

Junija je obč. komite ZKS skupno 
z obč. SS poslal vsem delovnim 

organizacijam poseben vprašalnik, s 
katerim so želeli posneti stanje v 
zvezi z uveljavljanjem ustavnih do-
polnil. Izpolnjeno anketo je vrnilo 
22 delovnih organizacij. Že bežni 
pregled izpolnjenih anket priča o 
premajhni aktivnosti pri uresničeva-
nju ustavnih dopolnil. Posebno vo-
dilne strukture v podjetjih delujejo 
zaviralno. Več kot to, da imajo v 
nekaterih podjetjih ustanovljene ko-
misije, ki bi naj pripravile gradivo za 
TOZD, iz poslanih odgovorov ni bi-
lo mogoče zaključiti. 

Ob koncu avgusta je posebna de-
lovna skupina pripravila posvet za 
vse predsednike- DS oz. delovne 
skupnosti. Govorili so o ustanavlja-
nju TOZD. V naslednjih dneh pa so 
člani delovne skupine obiskali vse 
delovne organizacije. V razgovorih s 
predsednikom DS in sindikatov, di-
rektorji ter sekretarji 0 0 ZK so iz-
polnili vprašalnike, ki jih je poslal 
CK ZKS, nekaj organizacij, pred-
vsem iz negospodarstva, pa je šele ta 
obisk vzpodbudil v razmišljanje o 
TOZD. 

V Slov. Bistrici je 13 delovnih 
organizacij s sedežem v občini. Po 
dosedanji organizaciji je v teh pod-
jetjih 36 obratov (organizacijskih 
enot) s skupaj 2942 zaposlenimi. V 

4 delovnih organizacijah predvideva-
jo ustanovitev TOZD (IMPOL 3, 
Granit 1, KK KZ 5, EMMI 1). V 
drugih podjetjih se še niso odločili o 
ustanavljanju TOZD. 

Ze sprejetih samoupravnih spora-
zumov o združevanju TOZD v de-
lovne organizacije, oz. vsaj takih 
osnutkov še ni. V manjših podjetjih 
je politična aktivnost - seznanjanje 
članov kolektivov o ustavnih dopol-
nilih potekala predvsem na sindikal-
nih sestankih. Za usklajevanje samo-
upravnih aktov bodo za konkretno 
pomoč pri SO ustanovili posebno 
komisijo. 

Skupna akcija občinskega komite-
ja ZK in občinskega SS ni usmerjena 
le na delovne organizacije s sedežem 
v občini, temveč tudi na dislocirane 
obrate. Vse te organizacije pa imajo 
prav. vse pogoje za ustanovitev 
TOZD. Splošna ugotovitev v zvezi z 
aktivnostjo pri uresničevanju ustav-
nih dopolnil v združenem delu je, da 
je akcija stekla. Dokončna uresniči-
tev teh nalog, posebno v dislociranih 
obratih, poleg tega pa še integracij-
ski procesi, pa bo terjala tako od 
organov ZK kot od sindikatov še 
precej intenzivnega dela. 

DAKO 
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Čestitamo ob dnevu republike 
29. novembru 



Končni rezultati 
o izidu glasovanja za referendum za združitev 

zdravstvenega zavarovanja delavcev in Icmetov 

KRAJEVNE SKUPNOSTI V OBCINI PTUJ 

V občini Ormož 
94,5 % ZA 

v ormoški občini so 
zadnje v^olišče zaprli v zgodnjih 
popoldanskih urah, kar priča o 
dobrem odzivu volilcev. Podatki, ki 
jih posredujemo v nadaljevanju pa 
so jasen dokaz resnične zavzetosti 
velikega dela prebivalstva ormoške 
občine za tisto, kar bi moralo priti 
že pred leti. 

Kmetov je glasovalo 1.834. Za 
združitev se je izreklo 1.809 ali 
97,99 odstotkov. Proti je glasovalo 
samo 22 ah 1,19 odstotkov kmeč-
kih zavarovancev. 3 glasovnice so 
bile neveljavne, glasovalo pa ni 12 
kmetov kar pomeni 0,66 odstotkov. 

Upokojencev je glasovalo 1.506. 
Za združitev se je izreklo 1.420 ali 
94,23 odstotkov. Proti je glasovalo 
69 oseb ali 4,58 odstotkov. Ne-
veljavnih glasovnic je bilo 17, 
glasovalo ni 57 upokojencev, kar 
pomeni 3,65 odstotkov. 

Za združitev obeh zavarovanj so 
se izrekli tudi. delavci podjetij s 
področja ormoške občine. 100 
odstotni ZA so dosegle osnovne 
šole: Tomaž, Središče ob Dravi in 
Ormož,' Tudi volilna enota trgov-
skega podjetja Zarja Ormož, kjer so 
volili Zarjini delavci s področja SR 
Hrvatske, je glasovala 100-odstotno 
za združitev, medtem ko je enota za 
delavce s področja SR Slovenije 
glasovala za s 97. odstotki. Naj-
slabše, se pravi, najmanj glasov za 
združitev je bilo v SVL Jeruzalem 
Ormož - delovna enota Temnar. 
Tam se je za združitev izreklo samo 
57,1 odstotek volilcev. Delovna 
organizacija SVL obrat Jeruzalem 
Ormož pa je dosegla 85,9 odstotkov 
- za združitev. V drugih delovnih 
organizacijah so glasovali za zdru-
žitev med 80,1 in 98,5 odstotkov 
(KRAN!). 

V občini Ormož je skupaj glasova-
lo 2.482 delavcev, to je 97,63 
odstotkov od vpisanih volilcev. Za 
združitev je glasovalo 2.323 delav-
cev ali 91,38 odstotkov. Proti je bilo 
138, neveljavnih glasovnic 21, gla-
sovalo ni 60 delavcev ali 2,37 
odstotkov od vpisanih. 

Podrobnejše informacije o izzidu 
referenduma bomo objavili prihod-
njič. jr 

Občinska podružnica 
Društva upokojencev 
Ptuj 

priredi 
28. novembra 1972 
ob 16. uri 
v Narodnem domu P t u j 

AKADEMIJO 
s proslavo 
dneva republike 
29. novembra. 
Spored izva ja jo : 
Pevski zbor Društva 
upokojencev P tu j , 
orkester in reci ta tor j i 
Društva upokojencev 
Maribor, 
Vljudno vabimo 
upokojence in ostalo 
prebivalstvo. 
Vstopnine ne bo. 



Velika večina volivcev izrazila solidarnost 
v nedeljo, 19., in v ponedeljek, 

20. novembra, so tudi v Slov. 
Bistrici delovni ljudje odločali o 
izenačitvi pravic zdravstvenega 
varstva delavcev in kmetov. To 
glasovanje o enotnem zdravstvenem 
varstvu je eden korakov v reševanju 
nekaterih družbenih neenakosti, ki 
jih na zdajšnji stopnji naših 
družbenih odnosov in materialne 
r azv i tos t i moramo odločno 
odpraviti. Z referendumom smo 
omilili ekonomske in socialne težave 
podeželja. V občini Slov. Bistrica je 
22.654'ali 79,2% zavarovancev -
delavcev in 5955 ali 20,8 % 
zavarovancev - kmetov. Ob 
^asovanju je torej šlo za izenačitev 
in izpopohiitev pravic zdravstvenega 
varstva ene petine prebivalcev. 

Priprave so bile temeljite in dobro 
opravljene. V soboto, 18. novembra, 
so člani občinske volilne komisije še 
enkrat obšli vsa volišča in dali 
krajevnim volilnim odborom zadnja 
navodila. Aktivistov ni zadržal niti 
snežni metež in skoraj vsi, razen 
radkih izjem, so bili ob dogovorjeni 
uri na zbornih mestih. Njihova 
požrtvovalnost, ko so bili nekateri 
do kože mokri in prezebli, pa 
vendar vedri in optimistični in 
zatrjevanje, da je razpoloženje med 
ljudmi ugodno, je že na predvečer 
zagotavljalo uspeh glasovanja. 

V nedeljo zjutraj ob 7. uri so bili 
volilni odbori že na voliščih. Vsa so 
bila slavnostno okrašena. Tudi 
neurje je bilo že mimo, lep dan se je 
ponujal, vse to pa je dajalo temu 
dnevu še poseben pečat. 

V štabu v skupščini občine je bilo 
zjutraj opaziti malo nervoze, nekaj 
tudi zaradi prekinjenih telefonskih 
zvez, ta pa je prešla že po prvih 

poročilih ob 8., ki so bila vsa brez 
izjeme ugodna. 

Obiskali smo nekaj volišč in se 
pozanimali, kako poteka glasovanje, 
kakšna je udeležba in kako 
ocenjujejo referendum kmetje, 
upokojenci, obrtniki in zavarovanci 
svobodnih poklicev, ki so glasovali v 
nedeljo. 

V Lokanji je prišla prva na volišče 
72-letna starka. Ko smo jo vprašali, 
kako, da je tako zgodnja, je 
odgovorila, da so se vendar 
dogovorili za sedmo uro. Pristavila 
pa je še, da bi do teh »volitev" 
moralo priti že dosti prej, ko so 
kmetje vsa štiri leta NOB hranili 
partizane pa tudi delavci so kot vsi 
drugi. Na Šmartnem je neki kmet 
sam s traktorjem že v nedeljo zjutraj 
splužil cesto vse do Smrečnega, 
popoldne pa so v tem kraju, samo 
da bi imeU večjo udeležbo, vozili 
iskat volilce iz bolj oddaljenih 
zaselkov, ki jih je sneg zametel, s 
privatnimi traktorji. Na Selah, kjer 
je bilo volišče pri nekem kmetu, je 
ta vsakega volilca počastil s šilcem 
žganja. Na Zg. Ložnici so ob desetih 
z. volitvami že končali. Prišli so vsi 
volilci. Pospravili so že, ko sta jih 
obiskala dva člana občinske volilne. 
Ob njunem začudenju in strahoma 
zastavljenem vprašanju, kaj vendar 
delajo, da še volišča nimajo 
pripravljenega, so jima ponosno 
pokazali že izpolnjena poročila. 

Ker z mnogimi kraji v občini ni 
bilo telefonske zveze, so člani 
občinske volilne komisije skoraj ves 
dan presedeli v avtomobilih, ker so 
morali vsaki dve uri po poročilu na 
volišča. Razpoloženje je kljub 
napornemu dnevu vse bolj rastlo. Na 
višku je bilo v poznih večernih urah. 

ko so prispela zadnja poročila in je 
bilo že brez računanja moč 
ugotoviti, da je prvi del referenduma 
uspel. 

V občini Slov. Bistrica so imeli v 
nedeljo 53 volišč. Kmetov je bilo 
vpisanih v imenikih 1620. Glaisovalo 
jih je 1558 ali 96,2 %, od tega jih 
bilo za izenačitev 1544 ali 955,3 %, 
proti 7 ali 0,45 %, neveljavnih 
glasovnic je bilo prav tako 7, 
glasovalo pa jih je 62 ali 3,8 %. 
Upoko jencev , obrtnikov in 
zavarovancev svobodnih'poklicev so 
imeli vpisanih 3289. Na volišče jih 
je prišlo 2841 aU 86,3 %, od tega je 
glasovalo „za" 2624 aU 79,7 %, 
proti 186 ali 5,7%, neveljavnih 
Ustičev je bilo 31 ali 0,9 %, 
glasovalo pa jih ni 488 ali 13,7 %. 
Na 29 voliščih je bila udeležba 
100 %, nekoliko slabše pa so se 
tokrat izkazali na Leskovcu in v 
Oplotnici, kjer je bil obisk le med 
55 in 70 %. 

V ponedeljek, ko so glasovali 
delavci, zaposleni v d^žbenih 
dejavnostih, je bilo v občini Slov. 
Bistrica 40 volišč. Drugi dan 
referenduma je bilo delo lažje, ker 
so bile telefosnke zveze v glavnem 
že vzjra stavljene, zato so bili 
rezultati znani redno in sproti. Tudi 
delavci niso hoteli zaostajati za 
upokojenci, obrtniki, zavarovanci 
svobodnih aktivnosti in kmeti. V 
velikem številu so prišli na volišča že 
zelo zgodaj in s tem dokazali svojo 
solidarnost. Do devetih je volilo 
60 % delavcev, z glasovanjem pa so 
končali že na 7 voliščih. Ob 11 so 
končali z referendumom že na 
dvanajstih voliščih. 

V komunalnem podjetju smo 
vprašali delavca, ki je pravkar prišel 

glasovat, kaj meni o izenačitvi 
zdravstvenega varstva in odgovoril 
nam je kratko, malo hudomušno in 
z zdravim preprostim rezumom: 
»Naj živijo, ko pa garajo še bolj kot 
mi!" Enakega razpoloženja so bili 
vsi delavci, s katerimi smo se 
pogovarjali. 

V imenikih so imeli v občini Slov. 
Bistrica vpisanih 6132 volilcev -
delavcev. Na volišča jih je prišlo 
5548. Za izenačitev zdravstvenega 
varstva je glasovalo 4687 ali 76,5 % 
delavcev, proti 736 ali 12%, 
neveljavnih glasovnic je bilo 125 ali 
2 %, glasovalo pa jih ni 584 ali 
9,5 %. 

Skupno je v nedeljo in v 
ponedeljek glasovalo 9421 delavcev, 
kmetov, obrtnikov in zavarovancev 
svobodnih poklicev. ZA se je 
odločilo 7311 ali 77,6%, proti pa 
922 ali 9,8 %. 

Občinska volilna komisija je 
p r e r a č u n a v a l a r e z u l t a t e 
referenduma krepko čez polnoč od 
ponedeljka na torek, ker je bilo 
treba na zadnja poročila zaradi 
nočnih izmen delavcev čakati do 
23. ure. Ob rezultatih je treba 
upoštevati tudi dejstvo, da je v 
nekaterih podjetjih precej delavcev 
na terenskem delu, sneg in slabe 
poti pa so zadržale lepo število 
ostarelih in slabotnih ljudi. 

S solidarnostnim za so delovni 
ljudje slovenjebistriške občine 
ponovno dokazali svojo visoko 
zavest in hotenje po splošnem 
n a c i o n a l n e m zdravs tvenem 
zavarovanju vsega prebivalstva. 

DAKO 

SLOVENSKA BISTRICA: 

Sobotno neurje povzročilo veliko, škode 
v soboto popoldan, 18. 

t. m., hudo neuije s snegom in 
vetrom tudi slovenjebistriški obči-
ni ni prizaneslo. Škoda je pre-
cejšnja, oceniti pa je še ni bilo 
mogoče. 

V soboto se je obetal lep dan. 
Nenavadno toplo za ta letni čas je 
bilo. Okoli poldneva pa so se 
začeli zbirati oblaki. Najprej so 
grozili s severne strani, hitro za 
tem pa še z južne. Okoli 
štirinajste ure je začel pihati 
močan veter, ki je prinesel s seboj 
tudi dež. Ohladilo se je in dež je 
prešel v sneg. Nastalo je pravo 
neuije. Zaradi toplotne spremembe 
je bila v ozračju nevihta kot sredi 
polena. Bliskalo in grmelo je, 
moker južni sneg pa je naletaval 
kot za stavo. 

Mnogo voznikov, ki jih je neurje 
dohitelo na cesti, se je kesalo, ker 
so se odpravih na pot. Posebno 
tisti brez zimske opreme niso 
prišh daleč. Tudi električarjem in 
poštarjem jo je vreme pošteno 
zagodlo, ker so morali vso noč in 
še celo nedeljo popravljati pretrga-
ne ali poškodovane daljnovode, 
omrežja in telefonske zveze. Posre-
dovala je tudi zimska cestna 
služba. 

V Elektro, obrat Slovenska 

Bistrica, imajo že nekaj let 
ustaljeno navado, da ob podobnih 
elementarnih nesrečah delavci ta-
koj, brez poziva, pridejo na 
delovna mesta. Tako so v najkraj-
šem času pripravljeni posredovati. 
Tudi v sobDto je bilo tako. Ekipe 
so šle na teren že proti večeru 

Prehodile so precej kilometrov, 
ker šo delavci morali hoditi po 
vodih, da so ugotavljali okvare. 
Popravljali so samo daljnovode, 
ker je bilo treba usposobiti 
slektrično omrežje, ki napaja 
delovne organizacije, do ponedelj-
ka zjutraj. Uspelo jim je, da so 
pravočasno popravili vse daljno-
vode in tako preprečiU še večjo 
škodo, ki bi nastala, če v 
tovarnah ne bi mogli delati. 
Najbolj je bil poškodovan daljno-
vod Tepanje-Oplotnica, kjer je 
veter podrl precej drogov. Tudi na 
Šmartnem ni dosti bolje. Marsikje 
je omrege še na tleh, do kdaj pa 
bodo odstranili posledice sobot-
nega neurja, nam ni mogel odgo-
voriti niti Janko Jug, obratovodja, 
s katerim smo se pogovarjali o 
dodatnih težavah njihovega obrata. 
Ugotavljajo, da je škodo povzročil 
veter, snežna obloga na žicah in 
podrto drevje. Ovrednotila pa jo 

bo posebna komisija v naslednjih 
dneh. 

Precej težav je imelo tudi cestno 
podje^e. Najhuje je bilo na 
zlo^asnih bistriških klancih, na 
Klopcah, Prelogah in Verholah. 
Dokler niso posipali ceste Maribor 
-Ljubljana s soljo, je bila posebno 
za tovornjake s prikolico prehuda 
ovira. Nekaj jih je obtičalo tik 
pod vrhom, če jih je zaneslo, pa 
so zaprli ves promet. Večjih težav, 
kot bi sicer bile, pa so bih krivi 
tudi vozniki sami, saj jih je bilo 
precej brez zimske opreme. K 
sreči so prometni miličniki hitro 
stopili v akcijo in neopremljena 
vozUa izločili iz prometa. 

Na občinskih cestah ni bilo 
večjih težav, ker so bili na sneg 
dobro pripravljeni. Cestarji so bih 
na cestah že v soboto popoldne, 
njihovo delo pa je usklajevala 
občinska služba. Tudi v višinskih 
predelih ni bilo^ zastojev. Za nekaj 
ur so imeli težave le na cesti Slov. 
Bistrica-Šmartno, ker so na njej 
vzponi tudi do 17 %, ki jih 
vozniki brez zimske opreme in ob 
20 cm snega niso mogli prem^ati . 
Ceste, ki jih ima v upravljanju 
Gozdno gospodarstvo, je to pod-
jetje že očistilo. 

Podjetja za PTT promet je bilo 

zaradi referenduma o izenačitvi 
pravic zdravstvenega varstva kme-
tov in delavcev v nedeljo, 19. no-
vembra, in v ponedeljek, 20. no-
vembra, bi morale biti telefonske 
zveze zaradi sporočanja rezultatov 
brezhibne, še posebno v zagati. 
Tudi njim je veter izruval in podrl 
precej drogov, južni sneg pa je za 
nameček še trgal žice. V nedeljo 
zjutraj v občini Slov. Bistrica ni 
bilo telefonske zveze med mestom 
in poljčanskim območjem, Creš-
njevcem, Laporjem, Makolami, Sp. 
Polskavo in Oplotnico. Ekipe za 
tehnično vzdrževanje telefonskih 
linij so odšle na teren že v 
nedeljo zjutraj in do ponedeljka 
so popravile skoraj vse zveze, 
razen med Slov. Bistrico in 
Makolami ter Laporjem. Tudi 
poštarji še ne vedo, kakšna bo 
škoda. 

Tako je sobotno neuije napra-
vilo precej škode, lahko bi je pa 
še več, če odgovorne službe ne bi 
bile pripravljene. Reči pa je treba, 
da so se tokrat izkazale, saj so 
ukrepale hitro in učinkovito. To 
pa je porok, da bomo letošnjo 
zimo tudi ob večjem snegu manj 
negodovali zaradi počasnosti in 
neučinkovitosti ustreznih služb. 

DAKO 



ZMS Ptuj kritično in samokritično o aktualnih vprašanjih 
Na zadnji seji predsedstva občin-

ske konference zveze mladine Ptuj, 
so obravnavali pismo tov. Tita in 
izvršnega biroja predsedstva ZKJ, 
izhodiŽe programa srednjeročnega 
razvoja občine Ptuj in sprejeli 
akcijski program občinske konferen-
ce ZMS Ptuj. 

V zvezi s pismom so kritično in 
samokritično ocenili dosedanje delo 
predsedstva in sprejeli nekaj delov-
nih obveznosti. Bolj enakomerno si 
bodo razdelili delo, ker so bili do 
sedaj posamezniki preveč obreme-
njeni, predsedstvo kot celota pa ne. 
Poveč^ bodo skrb za organizira-
nosti, delovanju komisij in izobraže-
vanju. Vse aktive Zveze mladine so 
opozorili naj razpravljajo o Pismu in 
ca upoštevajo pri svojih programih. 
Člani predsedstva so tudi menili, da 
bi morali biti člani Z K večji 
pobudniki dela z mladino in naj 

bodo mentorji mladim. 
Z izhodišči srednjeročnega pro-

gnama razvoja občine se v osnovi 
strinjajo, so dobra podlaga za 
razpravo. Posebno pozornost pa bi 
morala posvetiti regionalnim in 
občinskim integracijskim procesom. 
Sodijo, da izhodišča ne upoštevajo 
vseh razvojnih programov, sploh pa 
ne v tistih podjetjih, ki danes 
životarijo. 

V negospodarstvu bi izhodišča 
m o r ^ bolj upoštevati zaskrbljeno 
stanje prostorov v zdravstvu in 
zobozdravstvu. Z ustanavljanjem vi-
sokošolskih zavodov v Mariboru 
postaja Ptuj vse bolj pomembno 
središče srednih šol. Ob tem pa se 
pojavlja tudi vprašanje noVega dija-
škega doma v Ptuju. 

Predsedstvo tudi meni, da bi bilo 
treba spremeniti prednostni vrstni 

red obnove cest. Na prvem mestu 
naj ostane cesta Ptuj-Majšperk, na 
d r u ^ bi morala priti cesta P tu j -
Juršinci-Radgona in šele na tretje 
Ptuj-Destemik. Z obnovo ceste 
Ptuj-Juršinci-Radgona bi pospešili 
razvoj večje^ zaledja kot s cesto 
Ptuj-Desternik. Ob tem pa poudar-
jajo, da zagovarjajo tudi hkratno 
graditev obeh cest, če bi bilo 
mogoče. 

Z novo cesto Zagreb-Maribor se 
bo zelo povečal predvsem tranzitni 
promet. Zato bi morali imeti jasen 
program, kako turizem vsaj obdržati 
na zdajšnji ravni, če že ne povečati. 
Tudi kopališče bi bilo treba zgraditi 
v naslednjih petih letih. 

Uresničitev izhodišč programa 
razvoja pa bo odvisna od kadrov. 
Zato mora kadrovsko vprašanje na 
prvo mesto. 

Kot tekoče naloge so sklenili 

pripraviti še ta mesec skupno z 
aktivom mladih komunistov konfe-
renco o tezah za tretjo konferenco 
ZKJ. Imeli bodo tudi konferenco z 
vodstvi specializiranih organizracij o 
financiranju, skupnem delu, o ka-
drovskih vprašanjih in o delovanjih 
teh organizacij v okviru mladinskega 
kluba. 

V delovnih org^izacijah in kra-
jih, kjer še ni mladinskih aktivov, jih 
bodo ustanovili. Ustanovne sestanke 
bodo imeli v Želežniških delavnicah, 
v Metalki, v Tovarni volnenih 
izdelkov v Majšperku, v Dijaškem 
domu in v nekaterih vaseh. 

Mladinska politična šola, ki bo 
delovala v okviru Mladinskega klu-
ba, se bo začela že letos. 

Ob 29. novembru bodo slovesno 
odprli Mkdisnki klub. Za njegovo 
delovanje pa je treba še izdelati 
podroben program. DAKO 

OB DNEVU REPUBLIKE 
MLADINSKI KLUB V PTUJU 

v Ptuju se že dolgo ukvarjajo z 
mislijo, da bi ustanovili mladinski 
klub, ki bi deloval na trdnih in 
jasnih pro^amskih osnovah, ter 
tako zadostih interesom mladine in 
mesta ter okolice. Pred leti so sicer 
že imeli mladinski klub, vendar so 
ga kmalu morali zapreti zaradi 
pomanjkljivosti, nereda v njem in 
neizpolnjenega programa. Zaradi teh 
bridkih izkušenj so se tokrat lotili 
akcije zares temeljito in upajmo, da 
se prejšnje pomanjkljivosti*ne bodo 
ponovile. 

Pripravljalna in obnovitvena dela 
gredo že h koncu. Klub bodo odprli 
ob dnevu republike. Že v začetku 
letošnjega let^ je skupščina občine 
odobrila namenska sredstva za ob-
novitvena dela in za osebne dohod-
ke upravnika kluba. Upravnik kluba, 
ki bo koordiniral delo v klubu, je 
pomembna novost ob zdajšnji akciji, 
ker bi se sicer tudi ti načrti gotovo 
izjalovili. Vse klube v Sloveniji 
vodijo poklicni mentorji, ker sicer ni 
uspehov. Težave pa so se začele že 
na začetku. Na razpis za upravnika ' 
kluba, ki je bil v objavi dva meseca, 
se je prijavil le en kandidat, pa še ta 
je tik pred imenovanjem umaknil 
svojo prošnjo. Zato je predsedstvo 
občinske konference ZMS Ptuj 
imenovalo za upravnika kluba člana 
predsedstva Srečka Emeršiča, ki je 
bil zaposlen v Tovarni avtoopreme. 

Nov mladinski klub bo imel 
prostore v bivši sejni dvorani skup-
ščine občine na Titovem trgu. 
Najemno pogodbo so sklenili 1. 
novembra 1972. Tudi na pred-
račune za obnovitvena dela so 
morali čakati precej časa, izdelala 
pa sta jih Gradnje in Elektrokovinar. 

Ker Gradnje zaradi prezaposlenosti 
ni moglo začeti delati takoj, je 
gradbena dela prevzela gradl^na 
sčkcija Stanovanjskega podjetja 
Ptuj. Zataknilo se je tudi pri nakupu 
opreme. K sreči je mladim priskoči-
la na pomoč deiavska univerza, ker 
je. dokaz dobrega sodelovanja in 
pdmoči. 

jKlub mladih je prek občinske 
konference ZMS Ptuj 15. oktobra 
19.72 poslal vsem večjim delovnim 
organizacijam v občini prošnje, naj 
pomagajo pri opremljanju kluba. Do 
zd^ so zbrali 2700 din, s katerim so 
kupili dve mizi za namizni tenis, 
nekaj šahovskih garnitur in opremo 
za ^ s b e n o diskoteko. Najbolj so se 
izkazala trgovska podjetja Izbira, 
Mercator, zavod Ol^ Meglič, Kra-
jevna skupnost Ptuj in Agrotrans-
port. Radio Ptuj jim bo brezplačno 
objavljal vsa obestila. Nekaj največ-
jih delovnih organizacij v občini pa 
na prošnjo sploh še ni odgovorilo. 

Svet za narodno obrambo name-
rava v klubu namestiti tudi avtomat-
sko strelišče za zračno puško. 

Pri občinski konferenci ZMS Ptuj 
bodo formirali programski svet, ki 
bo usklajeval programe in vodil vse 
delo. 

Klub bo odprt šest dni v tednu od 
11. do 15. zaradi dijakov vozačev in 
od 17. do 21. ure. 

Ob razgovoru o mladinskem klu-
bu, smo dobili vtis, da je tokrat 
premišljena in predvidena vsaka 
podrobnost, da ni nič nenačrtnega. 
Zato smo tudi prepričani, da bo nov 
mladinski klub na Titovem trgu 
izpolnil pričakovanja in zadovoljil 
potrebe in želje mladih v Ptuju. 

DAKO 

Zbor študentov 
v mali dvorani študentske menze 

v Ljubljani je bila v četrtek, 16. 
novembra 1972 redna letna skupšči-
na kluba ptujskih študentov. S 
številčno prisotnostjo so študentje 
dokazali, da klub resnično povezuje 
interese naših mladih ljudi, ki 
študirajo v Ljubljani. 

Skupščino je otvoril Božo GLA-
ZER, predsednik kluba. V uvodnih 
besedah je prikazal dosedanjo aktiv-
nost kluba, njegove uspehe, neuspe-
he; okvirno pa je tudi nakazal, kako 
naj poteka delo v bodoče. 

Sledila so poročila verifikacijske 
in revizijske komisije ter poročilo 
blagajnika. Prav to poročilo je 
po^zalo , da je finančno stanje 
kluba kritično, kar praktično one-
mogoča nadaljnje uspešno delo. Tu 
je treba navesti dejstvo, da mnogi 
manjši klubi iz razvitejših občin, 
katerih dejavnost je neprimerno 
manjša kot dejavnost kluba ptujskih 
študentov, imajo pa mnogo večje 
vire finančnih sredstev in urejen 
njihov dotok. 

Skupščine kluba se je udeležilo 
tudi več predstavnikov družbeno-
političnih organizacij občine Ptuj. V 
razpravi so študentom povedali, da 
nikoli doslej ni bilo tako živega 
interesa v ptujski občini za resnično 
reševanje kadrovskih in štipendijskih 
vprašanj kot je to sedaj. Vendar je v 
tem trenutku veliko premalo samo 
zavedati se, da je načrtovanje 
hitrejšega gospodarskega razvoja in 
razvoj sam, dejansko odvisen od 
ustrezne kadrovske strukture. Re-
snično se bomo morali lotiti kadro-
vanja v bazi, v gospodarskih organi-
zacijah, kjer smo dejansko zatajili in 
večkrat ne vemo, kaj hočemo. 

KAJ STORITI? 
Pri štipendiranju v srednjih in 

višjih šo^ah opažamo defekt pri 
takoimenovanih »objektivnih krite-
rijih". Prvenstveno upoštevamo učni 
uspeh prosilca, ne da bi ob tem 
upoštevali, v kakšnih pogojih se je 
šolal. Pozabljamo, da na primer 
kmečki otrok hodi po uro ali dve 
daleč v šolo, da mora doma delati in 
se lahko uči le zvečer; marsikateri 
otrok delavskih staršev pa je prepu-
ščen doma samemu sebi, nihče mu 
ne nudi pomoči. Ce taki otroci 
kljub temu dosegajo v šoli dober 
uspeh, dejansko bolj zaslužijo šti-

pendijo, kot tisti iz družin, katere 
lahko nudijo otroku vse, tudi 
inštruktorja, zato ni čudno, da 
dosega v šoli boljše uspehe. 

Imamo pogoste pojave »doma-
čega" podeljevanja štipendij. Pred-
nost imajo otroci zaposlenih v 
podjetju in žal navadno najprej 
tistih, ki so na boljših položajih. 
Prav zato se moramp zavzemati za 
čimbolj odprto štipendiranje; pred-
nost pa morajo imeti nadarjeni 
otroci iz družin, ki žive v skromnih 
razmerah. Izbor štipendirancev bo 
treba bolj prepustiti šolam, vendar 
ne tistim, na katere se mladi 
vpisujejo, temveč tistim, ki jih 
zapuščajo, saj te najbolj poznajo 
otrokov razvoj. Pri dodelitvi štipen-
dije bi morali upoštevati tri glavne 
pogoje: umske sposobnosti, delovne 
navade in socialne oz. domače 
razmere. 

Ce pogledamo na našo ptujsko 
štipendijsko politiko, moramo ugo-
toviti, da je ptujska občina dolgo 
slovela po nizlah štipendijah, mnogo 
nižjih kot v drugih občinah. V 
letošnjem letu je bil podpisan 
družbeni dogovor o štipendiranju, 
kar je nedvomno korak naprej. To 
bo omogočilo dvig štipendij na 
republiško poprečje in s tem boljše 
materialne in življenjske pogoje 
našim štipendistom. Tudi v gospo-
darskih organizacijah je treba čim-
prej višino štipendij uskladiti s tem 
družbenim dogovorom. 

Upoštevajoč, da je lanskoletni 
minimum študenta v Ljubljani zna-
šal 960 din in, da so poprečno 
znašale štipendije ptujskih študen-
tov od 450 do 500 din, dovolj 
zgovorno kaže, da smo s tem 
onemogočili študij dijakom iz slabo 
situiranih družin, ker jim štipendija 
ni zadostovala niti za osnovne 
življenjske pogoje. 

Klub študentov v Ljubljani ugo-
tavlja, da je socialna struktura tudi 
ptujskih študentov iz leta v leto bolj 
zaskrbljujoča, saj je vedno manj 
otrok kmetov in delavcev, ki jim 
kljub nadaljenosti ne omogočimo 
nadaljnjega študija. 

Problem, ki je bil na skupščini 
posebej poudarjen - je odnos med 
štipenditorjem in štipendistom. Pre-
težno se oba srečata le enkrat na 

(Nadaljevanje na 7. strani) 



USPEŠNO BRATSKO 
SODELOVANIE 

Medobčinski odbor občinskih 
svetov zveze sindikatov Hrvatske in 
Slovenije občin Cakovec, Koprivni-
ca, Ormož, Ptuj, Slovenska Bistrica 
in Varaždin je pred kratkim v 
Ormožu ocenil delo in uspehe svojih 
skupnih aktivnosti v letošnjem letu. 
Feliks Bagar, ki je podal poročilo o 
doseženih uspehih je že v uvodu 
povedal, da je bila velika večina 
nalog, zapisanih v delovnem progra-
mu, uspešno opravljena. Izostala so 
samo posvetovanja o nekaterih 
aktualnih vprašanjih, ki pa jih bodo 
uresničili v novem delovnem letu. 

Med svoje največje uspehe prište-
vajo organizacijo in izvedbo celotne-
ga programa tradicionahiih priredi-
tev v XI. tednu bratstva in 
prijateljstva. Nosilec prireditev je 
bila občina Ormož, posvečena pa so 
bila 80-letnici rojstva tovariša Tita 
in 30-letnici ustanovitve in posled-
njega boja Slovenskogoriske -
Lackove čete. Številne kulturne 
prireditve, srečanja in razstave so 
pokazale bogastvo kulturne^ 
ustvarjanja delavcev, kmetov, mladi-
ne, izobražencev in drugih oWanov. 
Prireditve so bile pripravljene zelo 
skrbno, dvorane pa so bile pohie 
gledalcev oziroma poslušalcev. 

Zanimiva je ugotovitev, da je v 
okviru sodelujočih občin bilo letos 
izmenjano 24 kulturnih skupin in 6 
mladinskih pevskih zborov osnovnih 
šol v katerih je sodelovalo nad tisoč 
aktivnih članov. Njihove nastope si 
je ogledalo nekaj nad 7 tisoč ljudi iz 
območja vseh šestih občin. Ce bi k 
tem številkam še prištevali aktivno-
sti lokalnih radijskih postaj, lahko z 
velikim zadovoljstvom ugotovimo. 

da so občinski sindikalni sveti 
sodelujočih občin skupaj s sredstvi 
obveščanja opravili izredno drago-
ceno kulturno in politično poslan-
stvo. Vse akcije so bile v skladu s 
programom ZK in s cilji, ki so sedaj 
jasno začrtani v Pismu predsednika 
Tita in izvršnega biroja predsedstva 
ZK Jugoslavije. Pozitivni uspehi pa 
se kažejo tudi na področju 
gospodarstva, turizma, družbenih 
dejavnosti in drugih področjih. Pri 
tem naj še posebej omenimo 
sodelovanje posameznih kolektivov 
delovnih organizacij, ki so pričeli 
samostojno organizirati medsebojna 
srečanja in dosegb lepe uspehe na 
področju delavsiah športnih iger. 

V razpravi je bilo povdarjeno, da 
je oblike prijateljskega sodelovanja 
potrebno razširiti predvsem na 
mlado generacijo, saj bo le - ta tista, 
ki bo idejo bratstva ponesla v 
prihodnje rodove. 

Glede na tako uspešen zaključek 
delovne^ leta 1972 so se člani 
medobčinskega odbora zahvalili 
svojemu dosedanjemu predsedniku 
Alojzu Balažiču, za uspešno vodenje 
medobčinskega sveta. Ker bo 
nosilec XII. tedna bratstva in 
prijateljstva občina Varaždin, zato 
so izvolili na n je^vo mesto Ivana 
Valjaka, predsednika tamkajšnjega 
občinskega sveta zveze sindikatov, 
ki je novi predsednik medodbčin-
skega odbora. 
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ZBOR ŠTUDENTOV 
Nadaljevanje s 6, strani. 
leto, ko mora študent predložiti 
dokumente o uspešnosti študija. 
Zelo malo pa je stikov med šolskim 
letom, ki bi bifi nujni, da bi 
seznanjali štipendiste z njihovimi 
bodočimi delovnimi mesti, problemi 
kolektivov in občine. To bi štipen-
dista pritegnilo, ga navezalo, da bi se 
po končanem študiju tudi zaposlil v 
organizaciji, ki ga je štipendirala. 
Zaradi take nepovezanosti se dosti-
krat zgodi, da štipendist po diplomi 
zapusti Ptuj in se drugje, kjer mu 
nudijo več. 

Študentje so tudi izrazili ogorče-
nost in zahtevo, da se konkretizirajo 
analize kadrovskih potreb v ptujski 
občini. Vzroki za nedoslednost na 
tem področju so različni in jih je 
težko odkriti ali dokazati. Govori se 
le, da ptujska občina potrebuje 
toliko visoko izobraženih ljudi. Ko 
je treba konkretno ugotoviti, kak-
šnih visokih kadrov primanjkuje, se 
največkrat pokaže, da takih podat-
kov.v delovnih organizacijah nimajo. 

Vprašanja in probleme so študenti 
nakazali. Odgovor na vprašanja, 
upoštevanje predlogov in reševanje 
problemov pa ne bo prišel sam po 
sebi. Naloge na tem področju bomo 
lahko uspešno reševah, če bo med 
študenti in vsemi občinskimi dejav-
niki boljša organiziranost, medseboj-
no sodelovanje in razumevanje. To 
pa je tisto, kar si vsi želimo. 

Ptujski študentje so končali svoj 
občni zbor in se razšli s polno mero 
optimizma. Resnično, v tem jih ne 
smemo razočarati. 

LUDVIK TURIN 

RESNIČNO NOVO OBDOBJE 
Člani komiteja občinske konfe-

rence ZK Ormož so prejšnjo sredo 
obravnavah notranjepolitične do-
godke v Sloveniji, ki so posledica Pi-
sma predsednika Tita in izvršnega 
biroja predsedstva ZK Jugoslavije. 
Izrazili so prepričanje, da se je v naši 
republiki in sploh vsej Jugoslaviji 
pričelo novo obdobje, v katerem 
dolga leta govorjenja in sprejemanja 
sklepov končujemo in pričenjamo z 
resnično in konkretno akcijo poli-
tične enotnosti in zmanjševanja so-
cialnih razlik. Stvari pa ne gre jemati 
kot obračun z neko politiko, ki je 
bila samo na vrhu naših samouprav-
nih struktur, so povdarih v razpravi, 
temveč je potrebno analizirati tudi 
svoje vrste znotraj posamezne obči-
ne. Zveza komunistov mora takšno 
akcijo voditi. 

DružbenopoUtične organizacije 
ormoške občine bodo morale kritič-
no oceniti svoje delo, če bo potreba 
tudi delo posameznikov. Enako ana-
lizo bo treba opraviti v vseh samo-
upravnih organih v delovnih organi-
zacijah in zavodih. Dobljeni podatki 
bodo dejanski odraz stanja na po-
dročju družbenopohtičnega dela 
znotraj ormoške občine. Vse je tre-
ba opraviti do prvih dni decembra. 

V nadaljevanju so člani komiteja 
oceniH svoje dosedanje delo in si da-
li oceno - dobro. Ta ocena pa velja 
samo za delo na'občinski ravni, 
medtem ko bo delo osnovnih orga-
nizacij in predvsem povezava med 
komitejem, konferenco in osnovni-
mi organizacijami gotovo pokazalo 
manj uspešnosti. Tudi komisije, ki 

delujejo pri komiteju, bodo morale 
pripraviti poročila o svoji aktivnosti. 

Pri podrobnejši analizi dela komi-
teja je bilo ugotovljeno, da so razen 
dveh sklepov vse uresničili. Sodelo-
vanje med ZK in Z MS se je v zad-
njem času občutno izboljšalo in je 
sedaj zelo dobro. Tudi sindikat in 
komite sta v redu sodelovala in med 
drugim pripravljala skupne analize, 
seminarje in drugo. Več sodelovanja 
pa bi bilo potrebno z občinsko kon-
ferenco socialistične zveze. Odločili 
so se za skupen sestanek konference 
SZDL in konference ZKS kjer se bo-
do pomenih o nalogah SZDL v seda-
njem trenutku ter vlogi in'nalogah 
članov ZK znotraj te organizacije. 

Glede na ocene zadnjega plenuma , 
CK ZKS, kjer je bila dana precejšnja 
kritika samoupravnega sistema naše 
družbe, ormoški komunisti smatra-
jo, da je potrebno pričeti z sistema-
tičnim delom na področju uresniče-
vanja samoupravnih sporazumov. 
Znaki, ki jih sprejema občinski sin-
dikalni svet Ormož, ki pa niso po-
vsem preverjeni, dajo slutiti, da so 
tudi v ormoški občini odstopanja od 
samoupravnih sporazumov. K temu 
delu je treba pritegniti tudi stro-
kovne službe (SDK) in analizirati tu-
di uresničevanje samoupravnega 
sporazuma o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov. Na zadnji konfe-
renci se je pokazalo okrog tega ne-
kaj spornih mnenj, vendar je bilo 
jasno povedano, da bi na tem po-
dročju morah več storiti. 

Vse več je slišati besed o idejnosti 
pouka v osnovnih in vseh drugih šo-
lah, zato so tudi v Ormožu pričeli 
bolj ali manj glasno razmišljati o 
tem problemu. Stvar je pravzaprav 
prisOtna že dalj časa, vendar je sedaj 
dobila prve konkretne oblike. Z 
aktivom prosvetnih delavcev je že 
dogovorjeno za organizacijo semi-
narja, ki bo dal prve konkretne na-
potke za take vrste delo. Odločili so 
se tudi obravnavati najaktualnejše 
politične dogodke na učiteljskih 
konferencah. Komisija za idejna 
vprašanja je pripravila tudi nekaj 
drugih konkretnih obUk izobraževa-
nja za druge člane ZK. V decembru 
bo seminar za vodstva osnovnih 
organizacij. Zadnje dve leti so bile v 
vseh krajevnih središčih ormoške 
občine organiziranevečerne politič-
ne šole, medtem ko v Ormožu kaj 
takega ni bilo mogoče. Sedaj tako 
šolo pripravljajo. Pričela se bo ja-
nuarja prihodnje leto. Komunisti pa 
se bodo izobraževali tudi na sejah 
svojih osnovnih organizacij. Pripravi-
li so pet krajših izobraževalnih tem 
od katerih sta področje SLO in 
družbene samozaščite obvezne. 

Z tako povečano aktivnostjo čla-
nov zveze komunistov je pričakovati 
tudi večjo pristopanje mladih, ki si-
cer ne odklanjajo politike ZK, ven-
dar nočejo pristopiti v članstvo. 
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Tudi fizičnemu delu spoštovanje 
in besedo 

Mimo delovne skupine progovnih delavcev Maksa Kostanjevca gre v 
Ptuju marsikdo, ki jih ne pozna, drugi pa se jim zopet oglasijo in gredo dalje. 
Večletni delavci iz sekcije za vzdrževanje proge v Ptuju dobro poznajo svoj 
utrudljiv posel poleti ali pozimi, vedno na prostem, večinoma upognjeni, 
dovolj previdni pred prihajajočimi ali odhajajočimi vlaki, največkrat tiho ali 
le ob občasni izmenjavi besed in mish. Marsikaj jim ni znano in jasno, kar se 
dogaja blizu in daleč od njih, vedo pa le, da so delavci in da tudi njihovo 
delo dobro služi vzdrževanju proge in železniškemu potniškemu in tovorne-
mu prometu. Razmišljajo in govorijo o svojem delu, svojih predpostavljenih, 
o svojih dohodkih, življenskih skrbeh in stroških, naraščajočih cenah in kaj 
še o čem. 

Na sindikalnih in na delovnih sestankih povedo svoje mish, kritiko ah 
pohvalo in so veseh, če se potem tudi kaj zgodi, kar koristi delu, podjetju, pa 
tudi njim. Ce pa se to presliši, povedo še drugič in pride čas, ko tudi njihova 
beseda nekaj zaleže. In tako je prav, so člani kolektiva, tudi njihove dolžno-
sti in pravice so v okviru,samouprave, tudi njihov del življenja ostaja na 
delovnem mestu, med tračnicami in p r ^ i . Drugi ocenjujejo njih in oni druge 
in prav je, ko so ocene pravične. v 

Zbrah so se iz krajev od Cakovca do Ptuja ter Kidričevega. Najmlajši 
med njimi je star 22 let in sicer Milan Lazar, najstarejši je Franc Belca, 
največ časa pa je pri železnici Maks Kostanjevec. 

„Kaj boste z nami v časopisu" so dejali„„ko pa vsi raje gledajo filmske 
igralke." Vaši doma, vaši sodelavci, vaši strokovni m politični voditelji bodo 
prav veseh tudi te shke dela. Vsakdo bo lahko našel svojega, vi pa boste 
drugič našli svoje pod napisom: „Delu čast in oblast!" JV 

HITREJE OD ŽOGE 
Zdravo Špelca, kaj si že dobila 

službo? 
Ne še, povsod sem že bila, ven-

dar brez uspeha. 
Kaj pa na radio postaji si že 

vprašala, tam namreč iščejo nepo-
vedovalca za športne prenose? 

Bila, bila, ampak . . . 
Kaj, ampak? Ah je bilo kaj 

narobe? 
Seveda, hitreje sem obračala je-

zik, kot je žoga tekla od igralca do 
igralca, pa me redaktor ni sprejel. 



Težki učni in delovni pogoji na posebni 
šoli v Ptuju 
/4.nadalje vanje/ 

Naša družba je dolžna skrbeti za 
te otroke in jim pomagati; kakor 
tudi vsak posameznik. Po vojni so 
bila rešena mnoga socialna vprašanja 
in problemi; mnogi podpore potreb-
ni občani pa so ostali še vedno brez 
pomoči , v glavnem zaradi tega, ker 
ne vemo zanje. Toda, če enkrat 
pride v šolo otrok, za katerega ve-
mo, da je razvojno in umsko priza-
det zaradi socialno-zdravstvenih 
razmer in nezdravega in neprimerne-

ga okolja v katerem odrašča in živi, 
je naša družba dolžna v takšnih pri-
merih pomapti . 

Med nami živijo otroci, ki leta in 
leta spijo v hlevih, na senikih ali 
tedensko tavajo od hiše do hiše, da 
pri sosedih prespijo ker jih doma 
pretepajo, mučijo, ki so dnevno lač-
ni, ki sedaj v mesecu novembru pri-
hajajo v šolo v krilcu in škornjih 
(gumijastih) brez nogavic. V najhuj-
šem snegu navadno ne poznajo dru-
gega obuvala kot so gumijasti škor-
nji, največkrat preluknjani; ali pre-
veliki, ali premajhni. Nekatere od 
teh otrok so naši občani vzeli v rejo, 
toda le redki izmed njih se lahko 
pohvalijo, da jim je v reji kaj bolje 
kot jim je bilo pred tem. Večina 
rejnikov, ki so največkrat posestniki 
vzame te otroke v rejo zato, da 
dobijo brezplačno delovno silo, za 
katero jim naša občina še nakaže 
rejnino za preskrbo. V reji otroci 
največkrat nimajo pogojev za uče-
nje. Oblečeni so slabo in verjetno je 
tudi prehrana dvomljiva. Radio Ptuj 
je že nekajkrat obvestil občane o 
življenju teh otrok in je apeliral, da 
bi vzeli te otroke v rejo, v kolikor je 
to mogoče, vendar odziva ni bilo. 
Občani teh otrok ne rt^arajo. Tre-
nutno je v rejništvu sedemnajst 
otrok, šola pa ima še najmanj tride-
set otrok, ki bi jih bilo treba čim 
prej odvzeti od doma in dati v rejo 
ali kakšen dom. Doma za te otroke 
nimamo in smo ena redkih občin, ki 
še ni poskrbela za to, da bi tudi Ptuj 
dobil posebno šolo internatskega ti-
pa. Nekaj otrok ima šola v Dijaškem 
domu, kjer nimajo primernih pro-
storov zanje, kajti zasedenost tega 
doma z srednješolskimi gojenci, je 
že nad povprečjem. Dijaški dom 
tem otrokom ne more nuditi niti 
primernih učilnic, niti prostorov za 
dejavnost po pouku, ker jih kratko-
malo nima. Pri vsem se nam resno 
postavlja vprašanj?, ali je res trenut-

no v ptujskem prosvetnem razvoju 
potreben v najkrajšem času srednje-
šolski center, ko nimamo primerne-
ga doma, ki bi dal zavetišče in učne 
pogoje našim srednješolcem, kijih je 
iz leta v leto več in to največ okoli-
čanov brez stanovanja. Mnogi so 
celo iz drugih občin, kot so Ljuto-
mer, Bistrica, Murska Sobota in 
Ormož. Število teh učencev je nad 
500 in vsi potrebujejo v času šolanja 
v Ptuju tudi primerno stanovanje, ki 
jih je zelo težko dobiti. Dijaški dom 

pa jih lahko sprejme le tretjino in 
jim lahko da le minimalne učne 
možnosti, ker je kot zgradba staro 
in neprimerno poslopje za današnji 
način šolanja. Drugi pomembnejši 
objekt, od srednješolskega centra, je 
gradnja internatske posebne šole, 
ker le takšni način šolanja lahko 
privede do željenih rezultatov pri 
prevzgoji teh otrok. Srednješolski 
center je Ptuju potreben, predvsem 
novo poslopje za gimnazijo, vendar 
kljub temu je potrebno dati pred-
nost prej omenjenima objektoma. 

Morda mnogi ne vedo, da med 
nami živijo osnovnošolci, nad kateri-
mi so bila storjena posilstva, celo iz 
strani najbljižjih sorodnikov. Dejan-
skega števila, koliko je posilstev nad 
učenkami Posebne šole in koliko je 

zavajanj k spolnim odnosom, nihče 
ne ve, ker mnoge to zamolčijo. Ne-
katere izda nosečnost ali pa se za-
upajo svojemu predavatelju, kajti 
navezanost teh otrok k svojim pre-
davateljem in socialni delavki je več-
ja, kot do lastnega doma. Kako bru-
talno je lahko izkoriščanje zaupanja 
teh otrok, pove primer, da je 42 
letni mož, oče dveh otrok, zvabil in 
posilil učenko, ki še ni imela trinajst 
let. Običajno nobena od teh deklet 
nima več kakor petnajst let. Pred 
sodiščem ti otroci zelo težko nasto-
pijo kot priče, ker jih lahko krivec 
ovrže kot neprištevno osebo. Neka-
tere deklice so morali odvzeti domu 
in jih premestiti v internat, ker so 
jih spolnim odnosom nagovaijali 
očetje, v več primerih pa je prišlo 
tudi do dejanja. 

Večina teh otrok je slabo obleče-
na in sedaj prezeba, ker nima toplih 
oblačil. RK iz Ljubljane je na pobu-
do Društva za pomoč duševno neza-
dostno razvitih otrok Slovenije, šoli 
dvakrat poslalo pomoč v oblačilih, 
seveda so s to podporo začasno 
pomagali le nekaj učencem, kajti 
obleči bi bilo potrebno najmanj tri-
četrt teh otrok. Ali Ptuj nima odbo-
ra. RK, da mora pomoč pošiljati 
Ljubljana? Ker so nekatera oblačila 
iz ljubljanske pomoči bila neprimer-
na so jih zamenjali za odgovarjajoča 
pri ptujskem RK, vendar se ti niso 
spomnili, da bi šli v šolo pogledat 
zakaj jim je Ljubljana poslala po-
moč. Brez vzroka prav gotovo ne! 
Ali nismo še pred nedavnim ptujski 
občani zbirali oblek za občane, ki 
trpijo pomankanje, drugod in tudi 
pri nas? 

Ptujske občane prosimo, da v ko-
likor razpolagajo z oblačili, ki so 
primerna za otroke osnovno šolske 
rasti in v kolikor jih več ne potrebu-
jejo in so še uporabna, da jih poklo-
nijo tem otrokom in da je najbolje, 
da jih prineso kar v šolo. Otroci vam 
bodo za to od srca hvaležni. 

Mnogi otroci v šoli nimajo copat, 
ker nimajo denarja, da bi si jih 
kupili. Razredi so majhni, nepravil-
no osvetljeni, ker je v večini njih le 
eno samo okno, ki po velikosti spo-
minja vsekakor bolj na lino. Veli-
kost teh razredov se suče od 20 do 
25 m2, kar pomeni, da so razredi 

Foto: Ozmec 

tako veliki kot spalnice v nekoliko 
boljših in večjih mestnih stanova-
njih. Zraven tega so mnogi otroci 
tudi slabovidni in ne nosijo očal, ker 
se doma nobeden ne zanima za nji-
hovo zdravstveno stanje. 

Morda pa so ti otroci čustveno 
najbolj prizadeti takrat, ko se njiho-
vi vrstniki najbolj zabavajo. To je v 
času Novega leta. Teh otrok nihče 
ne nagradi, nobeden jim ne podari 
daril, kajti njihove družine so revne. 
Šola ne more pobirati denarja od 
njih, da bi priredili novoletno praz-
novanje, pobirajo pa ga učitelji, ki s 
svojimi prispevki in tistimi od raz-
redne kavcije obdarujejo svoje učen-
ce, skromno, vendar iz srca in lju-
bezni do otroka. Posebna šola v 
Ptuju je edina, ki nima tudi patrona-
ta. Prihaja 29. november ko bodo 
podjetja, ki imajo patronat nad po-
sameznimi šolami zbrala denar, da 
bodo kupili pionirske kapice in ruti-
ce, kdo bo kupil rutice in kapice za 
bodoče pionirje Posebne šole? Po-
dobno je tudi pri gledaliških in film-
skih predstavah. Ta šola nima denar-
ja, da bi učence peljala v kino ali v 
gledališče, čeprav bi ga morda zelo 
želeli videti in bi na njih imelo to 
mnogo večji vpliv kot na povprečne-
ga dijaka. Ptujsko amatersko gledab-
šče je odpovedalo igro za šolsko 
mladino in s tem je tudi ta šola 
izgubila edini up, da bi ši njeni 
učenci ogledali gledaUško igro, lajti 
režiser P. Malec, takrat ko še ni 
vedel, da ne bo teh prireditev, je šoli 
obljubil, da jim bodo dali igro za-
stonj, ker ve da od takšne^ otroka 
ne moreš zahtevati denarja, ker ga 
ne more nikjer dobiti. Malo je takš-
nih ljudi, ki se zavedajo, da so še 
tudi danes potrebne dobrodelne 
akcije, kot so bile pred petimi, dese-
timi in več leti. V zadnjih letih naše 
kulturne skupine zelo malo obisku-
jejo tudi bolnice, čeprav so navadno 
še pred nekaj leti skoraj vse kulturne 
organizacije dale brezplačne prire-
ditve in nastope za naše bolnike v 
bolnicah. Ali se je čas, dogodki in 
človek res tako spremenil, in ali je 
res, da smo postali tako brezčutni 
za usodo bližnjega? 

se nadaljuje-

Notranjost ene izmed učilnic posebne šole. Foto: Kosi 

Očka, mama zakaj, sem mar jaz 
kriv? 

Zadnja štiri okna pripadajo šoli in nazorno kažejo koliko svetlobe 
pade v štiri učilnice. Ostalo poslopje je last cerkve. 

Foto: KOSI 



Stanavanjsko kamunalni 
razvoj občine Ptuj 
IZHODIŠČE STANOVANJSKE POLITIKE 

V ptujski občini imamo danes 
16.068 uporabnih stanovanj, od 
katerih je 50 % starih nad 50 let, in 
16.816 gospodinjstev. Iz tega sledi 
spoznanje, da je 748 družin brez 
lastnega stanovanja, čeprav so 
ustavna dopolnila dala osnovo za 
nadaljnjo stanovanjsko politiko. 
Stanovanjsko gospodarstvo je poseb-
nega družbenega pomena, čeprav je 
potrebno uvesti vanj ekonomske 
odnose. Za reševanje stanovanjske 
problematike se mora angažirati 
tako družba kot tudi občani sami, 
ki morajo s svojimi sredstvi 
sodelovati pri zagotavljanju potreb-
nih stanovanj. Tako so tudi 
organizacije združenega dela dolžne 
skrbeti za reševanje stanovanjskih 
problemov delavcev. 

Hkrati z uvajanjem ekonomskih 
odnosov v stanovanjsko gospodar-
stvo, moramo zaščititi tudi katego-
rijo občanov z ni^imi osebnimi 
dohodki. Poleg prispevka, ki ga 
plačujeipo od osebnih dohodkov, 
bo tudi občinska skupščina ustano-
vila poseben, solidarnostni sklad. 

NADEVAN PURAN ALI 
PIŠČANEC 

Očiščenemu puran\i ali piščancu 
skrajšamo peruti, odrežemo vrat ter 
ga dobro našohmo. Na 5 dkg 
margarine ali masla prepražimo 
drobno sesekljano čebulo. Ko 
zarumeni, dodamo ožeto žemljo ali 
bel kruh, sesekljan zelen petršilj, 
poper, majaron, žlico drobtin, jajce 
in nastrgana ali zmleta puranova ali 
piščanca. 

Perutnino nadevamo vedno pod 
kožo. Pri tem pazimo, da kože ne 
pretrgamo. Z nadevanjem začnemo 
na vratu in nato potiskamo nadev 
narahlo navzdol. Ko porabimo ves 
nadev, kožo na vratu z nekaj vbodi 
zašijemo ali spnemo z zobotrebci. 
Pred pečenjem polijemo z vročo 
mastjo, zavijemo v pergamentni 
papir in počasi pečemo. 

Stanovanjsko graditev bo usmerjala 
občina z ustreznim programom, ki 
bo sprejet za obdobje od leta 1972 
do 1976. Sredstva za stanovanjsko 
izgradnjo bodo zagotavljali: občani 
kot stanovanjski interesenti, orga-
nizacije združenega dela, skupnosti 
pokojninskega in zdravstvenega za-
varovanja, soUdamostni stanovanjski 
interesenti, organizacije združenega 
dela, skupnosti pokojninskega in 
zdravstvenega zavarovanja, solidar-
nostni stanovanjski sklad in občani, 
ki uporabljajo pri svojem delu 
dopotaihio delo dru^h oseb. 

Sedanji primanjklj^ stanovanj bo 
do leta 1976 narastel na 2.484 
stanovanjskih enot. Vehk del 
primanjldjaja izhaja iz amortižacije 
sedanjih stanovanj in rušenj v zvezi z 
urbanističnim načrtom razvoja nase-
lij. 

Nujno je, da se v naslednjem 
obdobju zgradi več družbenih 
najemnih stanovanj, kakor v zadnjih 
letih. Stanovanja bo potrebno 
predvsem zagotoviti prosvetnim 
delavcem in delavcem milice. 

Stanarina naj bo v bodoče 
osnovni dohodek stanovanjskega 
gospodarstva in obhkovana tako, 
d a bo omogočala vsaj enostavno 
reprodukcijo. Razširjeno reproduk-
cijo bodo tudi v bodoče finansirali s 
stanovanjskim prispevkom aktivnega 
prebivalstva, katerega višino bodo 
določah družbeni sporazumi. Od 
leta 1973 dalje bomo ta prispevek 
izločali po stopnji 6 %, ker 
dosedanja stopnja 4 % ne bi v 
perspektivnem razdobju zagotavljala 
niti pribUžno potrebnih sredstev za 
odpravo že obstoječega primanjklja-
ja. 

V občini se je treba tudi 
dogovoriti, kakšna naj bo dehtev 
izločenih prispevkov. Del je potreb-
no odvesti v občinski solidarnostni 
sklad, del pa uročiti pri banki za 
potrebe razširjene reprodukcije, del 
pa ostaja v delovnih organizacijah, 
da z njim same razpolagajo. 

POLITIKA V KOMUNALNEM 
GOSPODARSTVU 

V dosedanjem razvoju ptujske 
občine je imel velik del komunalnih 
dejavnosti možnosti za razvoj le v 
Ptuju ter deloma v Kidričevem in v 
Majšperku, drugod pa se je ta 
dejavnost omejila le na vzdrževanje 
najnujnejših problemov, kot so 
krajevne ceste, pokopališča, preskr-
ba z vodo in podobno. Zaradi 
hitrega razvoja urbaniaizacije v 
Ptuju, so se ob starem mestnem 
jedru razvila velika .stanovanjska 
naselja, ki pa niso bila hkrati zadosti 
komunalno opremljena. Načrtne 
gradnje komunalnega omrega pa 
tudi ni bilo. 

V prihodnje je treba rešiti gradnjo 
komunalnih naprav in objektov v 
okviru planirane stanovanjske gradi-
tve ter hkrati zajeti v program 
dopolnitve teh naprav v že zazidanih 
predeUh. 

V perspektivnem obdobju je treba 
predvideti rešitev za mnoge komu-
nalne probleme v občini, med 
katere sodi med drugim tudi 
preskrba vsega občinskega območja 
z vodo. Vodovod, ki je bil predviden 
le za mestno območje, je s 
priključitvijo obrobnih nasehj in z 
naraščanjem porabe v samem mest^ 
močno preobremenjen. Potrebno je 
povečati kapaciteto zajetja in 
primarnega vodovodnega omrega na 
Hajdini, dodatne črpalne kapacitete 
in gradnja dodatnega vodohrama, 
kar je potrebno tudi v Novi vasi. 
Odprto je tudi vprašanje nadaljnje 
izgradnje vodovoda v Podlehniku in 
v Majšperku. Obstoječe projekte je 
treba uskladiti, medsebojno poveza-
ti in vzpostaviti regionalni vodovod, 
ki bi zadostoval potrebam večjega 
dela Haloz. Izdelali bomo tudi 
študijo o preskrbi Slovenskih goric s 
pitno vodo. 

Z vodovodom je povezan tudi 
problem kanalizacije. Primarno in 
sekundarno omre^e obstaja za stari 
del Ptuja, v naslednjem obdobju pa 

je treba zgraditi manjkajoče omreš^e 
v tem delu, zlasti pa za Vičavo in 
Naselje bratov Reš. Na desnem 

I bregu je situacija slabša, saj tu doslej 
še ni bila zgrajena kanalizacij^ vse 
odpadne vode pa se stekajo v 
podtalno. Za oba bregova je 
potrebno zgraditi čistilno napravo 
za čiščenje odpadnih voda vsega 
mesta, kar bi predvidoma stalo 
okrog 43 mihjonov. 

Naslednja pomembna naloga ko-
munalne dejavnosti je skrb za cestno 
in uhčno razsvetljavo. Narašč^oči 
promet teija hitrejšo modernizacijo 
cest. Izdelali bomo program moder-
nizacije, ki ga bomo postopno 
reahziraU, pri čemer pa bodo imele 
prednost pomembnejše ceste v 
občini. Za modernizacijo lokalnih 
cest bo treba zagotoviti 29 
milijonov din, pri čemer računamo, 
da bodo občani ' udeleženi pri 
finansiranju tega programa vsaj v 
višini 50 % investicijske vrednosti. 

Za modernizacijo republiških cest 
so po programu cestnega sklada SRS 
za obdobje od 1973 do 1975 
predvidena vlaganja na območju 
naše občine v znesku 34 mihjonov 
din. V izdelavi je tudi že projekt za 
rekonstrukcijo in modernizacijo 
ceste Ptuj-Juršinci-Žihlava, po-
trebno pa se bo zavzeti tudi za 
modernizacije ceste Ptuj-Grajena in 
ceste skozi naselje Videm. 

V posameznih naseljih se pojavlja 
problem preobremenitve električne-
ga omrega. Stopnja porota porabe 
električne energije se je namreč 
gibala v višini letnega porasta 18 %. 
Ker tudi v naslednjih letih predvide-
vamo takšen porast, je nujno 
zgraditi nekatere nove objekte in 
rekonstruirati obstoječe. Kar najhi-
treje bo treba končati z gradnjo 
nove transformatorske postaje v 
Ptuju. 

Začeli smo že z urejanjem novega 
pokopahšča na Rogoznici, dokonč-
no ureditev pa moramo še pospešiti, 
saj obstoječe mestno pokopahšče ne 
ustreza več potrebam. 

Večjo skrb je treba posvetiti javni 
snagi, predvsem pa oskrbeti javno 
odlagališče smeti. Odprti so še 
nekateri drugi komunalni problemi," 
kot npr. ureditev kopališča in 
rekreacijskega centra, ki je eno 
perečih vprašary mesta Ptuj i 

S smotrno zazidalno politiko je 
treba zagotoviti Ptuju še več zelenic 
in nasadov, med komunalne proble-
me pa sodi tudi ureditev mestne 
tržnice in problem sejmišča. 

^ -nak 

- Ja, kdo pa vam je natvezil, da smo nerentabilni? 



Kolektiv TGA svečano 
pros avil svoj praznik 

Znano je, da delovni kolektiv' 
tovarne glinice in aluminija »BO-
RIS KIDRIC" v Kidričevem, 
praznuje vsako leto 21. novembra 
svoj tovarniški praznik - spomin 
na tiste novemberske dni v letu 
1954, ko je na dravskem polju 
pričel obratovati gigant aluminij-
ske industrije v SFRJ, kot eden 
izmed do tedaj največjih proizva-
jalcev aluminija v Jugoslaviji. 'Zato 
redno vsako leto na ta dan j 
praznujejo delavci v tej tovarni: 
svoj praznik, ki je toliko pomemb-
nejši, kolikor bolj se stara kolek-
tiv, oziroma vsi, ki v njem del^oi 
že od začetka. Dolga in težka je i 
bila pot, ki so jo prehodili 
proizvajalci glinice in alimunija na 
svojem delovnem pohodu od leta 
1954 dalje. Vsako leto je prineslo 
nekaj novega, nekaj, kar jej 
pomenilo spet izkušnjo več za te 
mlade proizvajalce, ki so se prvič 
spoprijeli s takim tehnološkim 
postopkom, ki je bil za tiste čase I 
za mnoge delavce pravo čudo in i 

pravi ognjeni krst v industriji. 
V spomin na tista leta, je 

kolektiv tudi letos dostojno pro-
slavil svojo 18-obletnico dela. 
Tako je že v petek, 17. novembra, 
gostovalo v veliki dvorani TGA v' 
obratu družbene prehrane ptujsko 
amatersko gledališče, ki je s • 
svojim KLOPCiC-em razgrelo -
polno zasedeno dvorano. Obisko-

• valci v dvorani so navdušeno 
ploskah gledališčnikom, ki so 
priredili ob., njihovem prazniku 
tako prijeten večer, katerega bodo 
mnogi dolgo pomnili. Na d ^ pred 
praznikom - to je 20. novembra 
- je bila ponovno prireditev v 
veliki dvorani TGA, v obratu 
družbene prehrane, kjer je bil 
ponovno prirejen lep program za 
vse člane delovne skupnosti, naj-
bolj svečan pa je vsekakor bil za 
tiste jubilante, ki so ob tej prihki 
sprejeli lepa spominska darila -
zapestne ure za svojo 10-letno 
sodelovanje v kolektivu. 

M. F. 

Vaščani Kungote proslavili 
dan republike 

o m^ljivih vaščanih vasice 
Kungota na Dravskem polju smo 
pred časom precej pisali. O njih in 
njihovem delu ni bilo nič sUšati, ne 
zato, ker morda niso več marljivi in 
aktivni, ampak zato, ker jih nismo 
obiskali in se z njimi pogovorili o 
določenih uspehih in problemih. 
Čeprav so si uredih novo asfaltno 
cesto skozi vas, cestno razsvetljavo 
in telefon, še s tem ni rečeno, da so 
uredili vse in, da nimajo več kaj 
početi. O njih bomo v prihodnje 
gotovo lahko slišali še marsikaj . 
novega. Ko so na krajevni organiza-. 
ciji SZDL Kidričevo razpravljali o 
praznovanju dneva republike v 
Kidričevem, je bil podan predlog 
Kiselak Martina, da bi bito tudi v 
Kungoti potrebno organizirati pro-

slavo z kulturnim in zabavnim 
programom za vaščane, saj imajo 
lepo urejeno kulturno prosvetno 
dvorano in si želijo proslave v 
svojem kraju. Vsi ne morejo v i 
Kidričevo, čeprav ni tako oddalje-
no. Člani krajevne organizacije so 
popolnoma soglašali z takim predlo-
gom in sklenili, da jim nudijo tudi 
najnujnejša sredstva za organizacijo 
proslave. Povsem razumljivo je, da 
imajoxV svojem kraju aktivne tako 
mladince kot tudi starejše občane in 
dober pevski zbor, ki bo mnogo 
pripomogel k prijetnemu vzdugu 
svečane proslave. Vsekakor pa bo 
morala krajevna organizacija SZDL 
Kidričevo v bodoče dajati več 
pozornosti svojima pododboroma v 
Kungoti in v Apačah. M. F. 

T O V A R N A G U M I J E V I H I N 
K O V I N S K I H I Z D E L K O V 

^UTTTUL 
ČESTITAMO VSEM DELOVNIM OBČANOM OB 

29. NOVEMBRU - DNEVU REPUBLIKE 

NAŠA PROIZVODNJA ' LISTNE IN NAVOJNE 

OBSEGA: VZMETI, 

GUMIJEVE LEZAJE, ^SE VRSTE ORODIJ 
IN DELOVNIH 

VIBRATORJE, 
PRIPOMOČKOV. 

GUMIJEVE VZMETI, 
OPRAVLJAMO 

SILENT BLOKE IN SERVISE 

KOLESA, TAM, ŠKODA, NSU, 

TESNILNE IZDELKE, TOMOS IN CZ. 

Popravek 
v sestavku „KOMU JE RAZDELJENA POMOC", ki je 

bil objavljen v prejšnji številki Tednika, je bila pomotoma 
izpuščena razpredelnica, koliko semen je bilo razdeljenih 
posameznim koristnikom, zato jo objavljamo sedaj. 

Naziv delovne organizacije pšenica koruza krompir 
Kmetijski kombinat Ptuj -
obrat kmetijstvo 27.750 kg 5.000 kg 
obrat kooperacija 180.000 kg 14.500 kg 195 ton 
Kmetijska zadruga Lovrenc 12.500 kg 5.000 kg 120 ton 
Mesokombinat Perutnina -
obrat kooperacija 2.075 kg 500 kg 

Za nastalo napako se bralcem in kmetijski službi občine 
Ptuj opravičujemo. 

Uredništvo 

JOŽE MAR: 

Formin in Forminci 
(7. nadaljevanje) 

Večina prebivalstva pred 
prihodom Slovencev je še vedno 
obstojala iz Romanov (Roma-Rim) 
ali vsaj na zunaj romaniziranega 
prebivalstva, ki je govorilo ali 
izkvarjeno latinščino (ki so jo 
pravilno govorih Rimljani) ah pa še 
celo v jeziku starega keltskega ah 
ilirskega življa. Kakšna zmešnjava v 
jezikih je morala biti tedaj na 
Forminu, si lahko predstavljamo, č9 
pomislimo, koUko narodov je poto-
valo skozi Formin!' Saj še danes 
opazimo, da so prinesli stari For-
minci iz avstrijske vojske, ki so jo 
morah služiti pod starimi grajščaki 
in raznimi Radeckiji do konca leta 
1918, da so prinesU obihco nemških 
izrazov, poznejša ^neracija pa pri-
naša iz svojega vojaštva na Hrvat-
skem, Srbiji in Macedoniji, polno 
južnih besede, celo turških. 

Večja mesta so še stala, mogoče 
že prenovljena, pozidana na razvah-
nah, ki so jih zapustili številni 
napadi „barbarov". Tako je tudi 
mogoče in zelo verjetno, da so 
popravljali pokvarjeni in porušeni 
Formin. Ker vemo, da se najde še 
danes pri nas dosti rimskih ostan-
kov, a Formin še vedno stoji, seveda 
malo bolj lesen, moremo po pravici 
mishti, da je bil vedno popravljan, 
na novo postavljan in je tako vedno 
držal vezo med starim in novim 
časom. 

Takrat je bilo med Rimljani tudi v 
daljnejših krajih in provincah že 
krščanstvo. Kako in kdaj so po-
kristjanjevah Formin, ne ve noten 
Forminec natančno. Moralo pa je 
biti precej pozno, ker še vedno 
praznujemo razne staroslovenske 
svetnike, naprimer korante. Kurimo 
kresove in gonimo zelenga Jurija. 
Ko so nekdaj koranti preorah sneg, 
je prišel poniadi praznik s kresom, 
nato pa se zapoje: Sveti Juri na 
bregu ogenj kuri. 

Na Forminu je bila vedno še 
trgovina, že zato, da ne bi zapadla ta 
od Rimljanov dana koncesija. 

S prihodom Slovencev na Formin 
koncem 6. stoletja se je končala 
zgodovina starega veka, začel se je 
srednji vek. Po tej prelomnici se 
začne prava zgodovina Formina in z 
njo tudi zgodovina ostahh Sloven-
cev. 

Seveda Formin, kakor je danes, 
ob prihodu Slovencev, Formincev 
na Formin, ni bil ves čas takšen kot 
je zdaj. Skozi njega je poteklo še 

dosti vode, je bilo nekaj povodnji, je 
hodilo skozi vas dosti ljudi raznih 
narodnosti, ki so ga uničevah, 
popravljali in naseljevali, pa delah in , 
umirali. Kakor sem že rekel, so 
hodih skozi njega Huni, Avari, 
Kruci, Turki (krucitirken), Madžari 
in Nemci (v času križarskih vojsk). 
Leta 1781 je ogrski kralj Matjaž 
zasedel celo Bori, da ne govorim d 
Ormožu. Od tedaj ga poznajo tudi 
Forminci, saj še vedno pravijo, da so 
bih takrat dobri časi in „kralja 
Matjaža" še danes stare pesmi 
hvalijo in čakajo, da bo jih rešil 
„štibre" in dru^h nadlog. Kralj 
Matjaž se je čglasU tudi na Forminu, 
saj imamo še danes v Joušju hišo, ki 
smo ji rekh „pri Matjašovih". 

\ Konec prihodnjič 

V vročih dneh se ne mučimo s 
kuhanjem večerij. Zelena «olata, 
stročji fižol ali pesa v solati, 
kumarice in paradižnik bodo odteh-
tali vsako, še tako dobro jed, ?aj je 
to lahka večerja, ki nas osveži. 

Ribiška družina 
Ptuj 
obvešča interesente, 
da bo od 27. novembra 
db 20. decembra letos 
sp re j ema la nove člane 
J - iribiče, za leto 1973. 

P r i vpisu j e t reba 
vplačat i : 
— za vpisnino 

(enkra t za vselej) 
din 200.— 

— za č lanar ino 
za leto 1973 
din 100.— 

Sočasno obveščamo in-
teresente, da med letom 
ne bomo več sp re jemal i 
movih članov. 

Ribiška družina Ptuj 



DOLGI PRSTI V TRGOVINI 
Zaradi tatvin, te žalostne resni-

ce, smo obiskali več ptujskih pro-
dajalcev in poslovodij v trgovskih 
podjetjih, in jih vprašali :„Kateri so 
vzroki, ki privedejo kupca do tega, 
da si prisvoji posamezen artikel; ah 
so to občani, ki kradejo zaradi so-
cialnih problemov in iz potrebe za-
radi pomanjkanja; oziroma, kdo 
največ krade m kaj in kako trgovci 
s takšnimi nepridipravi postopa-
te? " 

Ko sem se odpravil na ta najdalj-
ši intervju, da bi odkril vzroke kra-
je v trgovinah, še nisem vedel, da 
tega ne bom zvedel, kajti večina 
ljudi krade brez vzroka, brez cilja, 
brez potrebe, v glavnem zato, da se 
pač nekaj vzame, ne glede na to, 
kaj bo ukradel. V trgovinah ne kra-
dejo reveži, temveč tisti, ki imajo 
denar in ga imajo pri roki celo za 
to, da bodo plačah, če jih bodo pri 
tatvini zalotih. 

Ukradeni predmeti so največkrat 
vrednosti manj kot 20 dinarjev, po-
redkoma pa do 50 dinarjev. Večje 
kraje bom obravnaval posebej. Naj-
več kradejo drobne kozmetične 
artikle, bonbone in čokolado, no-
gavice, rute, mreže in konzerve. 
Občane, ki kradejo v trgovinah, bi 
lahko razdelih v sledeče skupine: 
profesionalce, ki največkrat kradejo 
v skupini in je njihov plen navadno 
vrednejši prodajni artikel; klepto-
mane, ki kradejo bolezensko; pri-
ložnostne tatove in otroke, ki faa-
dejo iz objestnosti ali iz potrebe in 
želje, ker nimajo denarja in bi radi 
imeh tisto, kar imajo drugi njihovi 
vrstniki. 

Najbolj zapelje kupca h kraji sa-
mopostrežba, kajti v njej lahko sam 
izbira blago in ravno ta možnost. 

da o nakupu sam odloča, marsika-
terega zapelje k tatvini. Vendar bi 
pripomnil, da uspešno kradejo tudi 
v drugih trgovinah, celo v pekarni 
in apoteki. V knjigarnah najraje 
jemljejo pisma, razglednice in lepo-
slovne knjige, šolskih in poučnih 
knjig pa ne. Ker je mnogim kraja 
brez razloga postala hobi in jim je 
važno, da nekaj odnesejo, ne glede 
kaj, je zelo težko dobiti odgovor 
na to, zakaj ljudje kradejo. Mladina 
včasih prav tekmuje, kdo bo prine-
sel iz trgovine večjo ukradeno čo-
kolado ali kaj podobnega. Med 
mladoletniki kradejo največ otroci 
premožnih staršev, ki pričnejo s 
tatvinami žvečihiih gum in ko jim 
to nekajkrat uspe, nadaljujejo s 
večjimi krajami, kar lahko kmalu 
privede do kleptomanije ah do po-
khcne kraje. Otroci, ki kradejo za-
radi socialnih razmer, so manj šte-
vilni. Mnogo je primerov, ko otro-
ke navajajo k tatvini starši. Več je 
primerov, ko v samopostrežbi mati 
reče otroku: „To imej ti, tebe ne 
bodo gledaU". 

Dejansko stanje, ki me je zelo 
presenetilo pa je, da po naših trgo-
vinah največ kradejo žene! Razmer-
je je porazno in je sledeče: 71 % 
tatvin je delo ženskih rok, 23 % 
mladine in le komaj 6 % moških. 
Moški največkrat kradejo pijače ah 
konzerve. Te tatvine so navadno 
takšne, da pojejo sendvič ah popi-
jejo pivo v btfejih prodajaln, nato 
pa oddidejo, ne da bi plačali. Mo-
ški običajno izvedejo večje tatvine, 
ki pa so v skupnem znesku še 
vedno mnogo manjše od štabih 
malih tatvin žensk. Moški spol pre-
vladuje le v otroških letih, ko 
kradejo kot šolarji, pozneje pa to 

opustijo. Vzrokov, zakaj ženska 
krade, je morda več, vsekakor pa je 
v trgovinah več gospodinj kot mo-
ških. Zraven tega so mnogi medi-
cinski izvedenci in psihologi znan-
stveno dokazali, da imajo žene v 
času pred menstruacijskim ciklu-
som psihične motnje, ki jih lahko 
privedejo do nenavadnih dejanj, na 
primer do kraje v trgovini, ki je 
sicer ne bi storile. Dokazah so to 
tudi z anahzami, kajti v teh kritič-
nih ženskih obdobjih je storjenih 
največ tatvin in nobena ne ve 
vzroka, zakaj je to storila. 

V pretekhh letih je bilo precej 
kraje tako, da je kupec odšel z 
blagom in računom, takih primerov 
je bilo največ v konfekciji. Seveda 
pa premnogi „kupci" odidejo iz 
prodajaln z dvojnimi bluzami, pulo-
verji ah si nadenejo dvojne hlače. 
Otroci kradejo zato, ker jih nihče 
ne vidi, podzavestno in se navadno 
posledic dejanja sploh ne zavedajo 
in imajo vse za avanturo. Navadno 
je trgovec pri manjših tatvinah bolj 
prizadet, kakor tisti, ki je kradel. 
„Nerodno nam je ustaviti stranko, 
največkrat iz ugledne družine in ji 
reči; ukradh ste baterijo, ki je 
vredna tri dinarje ali šampon za 
lase, ki stane dinar. Včasih raje 
zamižimo," nam je povedal proda-
jalec neke prodajahie v Ptuju. Re-
veži, ki nimajo denarja, ne kradejo 
in običajno ne zahajajo v prodajal-
ne. Trgovska zastopnica Podravke 
iz Koprivnice nam je povedala pri-
mer, da je le enkrat v življenju 
videla krajo zaradi potrebe in to v 
Ljubljani. 

Mlad vajenec je dnevno prihajal v 
samopostrežbo, kjer je nabavljal 
mahco za svojega mojstra in delav-
ce v avtopopravljahiici. Nekega dne 
je vtaknil v žep konzervo in žem-
ljo. Poslovodja je to videl ter ga 
zaradi tega prijel in vpravprašal, 
zakaj je to storil. Ta mu je pove-
dal, da se uči za mehanika, kjer 
ima tudi prenočišče, in da dobi 

zajtrk, kosilo in večerjo, drugega 
mu mojster za njegovo delo ne da, 
niti ga ne plača. Medtem ko so 
drugi malicah, je bil on lačen in je 
gledal druge, kako jedo, zato je 
ukradel žemljo in konzervo. Poslo-
vodji se je zasmihl in mu je naro-
čil, da mora vsak dan priti k njim. 
na enolončnico, ki jo bo dobil 
zastonj. Fant je res prišel trikrat na 
enolončnico, potem pa je rekel, da 
tako ne more več, da bo pri njih 
zastonj dobival hrano, ne da bi kaj 
delal. Poslovodja mu je dovohl, da 
rnu je večkrat prišel pomagat pri 
prevzemu pošiljk v skladišče in ko 
je potnica po treh mesecih ponov-
no obiskala to samopostrežbo, je 
bil ta fant oblečen v beli plašč. 
Pustil je uk avtomehanika in se 
zaposhl v trgovini. Sedaj hodi v 
trgovsko šolo. Poslovodja mu je 
večkrat namerno nastavil denar ah 
druge stvari, vendar ni nikoh niče-
sar zmanjkalo. 

Ko trgovci vprašajo ujetega tatu, 
zakaj je kakšno stvar ukradel, naj-
večkrat rečejo :„Ojej, le kako sem 
mogel to stvar pozabiti, da je ne bi 
plačal. To pa res ne vem, kako je 
prišlo v moj žep ah torbo. Verjetno 
mi je to nekdo podtaknil. To sem 
vzel za šalo." To so navadni izgo-
vori tistih, ki kradejo. Največkrat 
so celo užaljeni, ko jih primejo. 
Nekateri celo rečejo, da so doma 
pozabih denar in da so zato ukrad-
li. Toda človek, ki res doma pozabi 
denar, to pove pri blagajni, kjer 
pusti izbrano blago, nakar gre do-
mov po denar in kasneje plača. 
Tatovi so največkrat pomembne 
osebe, kajti tako vzbujajo najmanj 
pozornosti, največkrat jih zaradi 
tega imajo ^elo za poštenjake. 

Profesionahii tatovi največkrat 
kradejo skupinsko. Prodajalne z 
malo obiskovalci jih ne privlačijo. 
Navadno krade eden, ostali pa mo-

(Nadaljevanje na 13. strani) 

Gradnja novega skladišča „Panonije" 

Montaža »Panonijinegatt skladišča 
Ob sedanji gradnji prostornega 

montažnega skladišča Mercatorjeve 
poslovne enote „Panonija" v Ptuju 
ob Rogozniški cesti se realizira del 
urbanističnega načrta Ptuja, po 
katerem je tukaj mesto za trgovska 
skladišča. 

GIP „Gradis". GE Maribor hiti z 
montažo 5.420 kv. m prostornega 
skladišča ,,Fanonije", da bi bila dela 
končana še pred neugodnim vreme-
nom. Nosilne montažne stebre so 
vozili iz Maribora. Na njih bo 
slonela strešna konstrukcija, pa tudi 
etaža. 

S tem skladiščnim objektom bo 
rešeno za „Panonijo" glavno skla-

diščno vprašanje. Dosedanji skla-
diščni provizoriji v ostarelih, temnih 
in vlažnih poslopjih pomenijo za 
podjetje ogrožanje materiala pa tudi 
velilce stroške s skladiščenjem in 
potem z dovažanjem blaga v 
trgovine podjetja. 

Prvo kratko obdobje „Panonije" v 
sestavu velikega slovenskega trgov-
skega uvozno-izvoznega podjelja 
Mercator Ljubljana potrjuje z doslej 
doseženimi uspehi, z gradnjo blagov-
nice in z gradnjo velikega skladišča, 
da je bila integracija zasnovana na 
obojestranskih koristih. 

J. V. 



Prireditev brez primere vpisana v knjigo 
Krajevna skupnost Ptuj je v 

soboto, 18. novembra, priredila že 
drugo tradicionalno srečanje starej-
ših občanov, ki se je pričelo z 
gledališko predstavo Klopčič, po 
njej pa se je svečana prireditev 
nadaljevala v veUki dvorani Narod-
nega doma. 

Svečane prireditve se je udeležilo 
približno dvesto občanov starih nad 
75 let in deloma njihovih svojcev ali 

sKroniKOV, KI SO siavijence pnpeijau 
na prireditev. V imenu krajevne 
skupnosti Ptuj je goste pozdravil 
Alojz Cene, ki jim je orisal 
dosedanjo pot in delo ptujske 
krajevne skupnosti, kakor tudi 
bodoče cilje. Povedal je, da imamo v 
naši krajevni skupnosti 427 obča-
nov, ki so starejši nad 75 let in da 
smo v preteklem letu izgubili 33 
takšnih starostnikov, kar so vsi 
prisotni počastili z enominutnim 
molkom. A. Cene je poudaril, da bi 
takšna srečanja morala biti večkrat, 
da bi se morala skrb za naše starejše 

^občane še povečati, da bi ti ne bili 

tako osamljeni prav v tistem delu 
svojega življenja, ko najbolj potrebu-
jejo družbo, pozornost, nego in 
razumevanje. 

„Sedaj imamo registriranih 13 
občanov, ki imajo nad devetdeset 
let in jih kakor tudi druge občane 
obiskujemo ter se zanimamo za 
njihovo zdravje in življenje. Danes je 
povprečna starostna raven, ki jo 
dosegajo naši občani približno 67 

let za moške in 70 let za ženske. Ta 
zgornja meja se iz leta v leto dviguje 
vzporedno z dvigom našega standar-
da. 

Za vami, dragi gostje e, je ' 
živopisana, vendar težka preteklost. 
Prenašali ste tegobe dveh vojn, videh 
vsa grozodejstva, ki jih takšen 
osvajalen boj prinaša in jih okusih 
na lastnih ramenih. Imeli ste 
možnost videti mnoge spremembe i 

našega okolja, mnoge delovne 
zmage, kakor tudi razočaranja. S 
svojimi močmi in delom ste 
prispevaU za to, kar imamo, vzgajali 
in učiU mladino, k i je stopila na vaša 
mesta in nadaljuje vašo pot. Mnogo i 
je bilo storjenega v zadnjih letih in 
želim, da bi vam v prihodnje bilo še 
lepše." V drugem delu svojega 
govora je A. Cene podal oris nalog, 
ki čakajo našo krajevno skupnost v 
prihodnosti. Predvsem rešitev social-
no zdravstvenih problemov, komu-
nalnih dejavnosti in stanovanjske 
izgradnje. Na koncu svojega govora 
se je zahvalil ptujskemu mestnemu 
amaterskemu gledališču, ki je našim 
starejšim občanom brezplačno dalo 
predstavo. Prav tako se je zahvalil 
podjetjem Poetovia, Mercator, PP, 
KK in Vinko Reš, ki so to prireditev 
podprli in omogočjli tudi pogostitev 
vseh povabljencev. 

V imenu SO Ptuj je goste 
pozdravil tudi Branko B Gorjup, ki 
je v zaključnem stavku svojega 
govora povedal ves cilj in namen 
prireditve. „Želim vam čim lepšo 
jesen vašega življenja." 

Vsem starim nad 90 let so 
pripravili manjša darila, žal pa vseh 
niso mogh podeliti, kajti mnogi 
devetdesetletniki so izostaU, ali 
morda zaradi bolezni, še bolj 
verjetno pa zaradi sobotnega neurja 
in snega. Tako je v imenu krajevne 
skupnosti Ptuj, Albin Pišek obdaril 
le tri občane in to 90-letno 
Elizabeto Koren, 94-letnega Martina 
Belšaka in 101-letno Nežo Osvald -
našo najstarejšo Slovenko. Potem se 
je ta kot leto poprej ob zvokih 
valčka zavrtela s predsednikom 
krajevne skupnosti. Za prijetno 
počutje in zabavo je poskrbel 
ansambel Lajoš, morda edinstven v 
naši občini, kajti fantje igrajo 
melodije dvajsetih in tridesetih let 
našega stoletja od romans, čardaša 
do dunajskega valčka. Ansambel v 
katerem je solist violinist, ansambel 
katerega muzika spominja na tisto, 
ki jo lahko danes še slišimo po 
madžarskih lokalih ah kje v 
Vojvodini. Gostom je njihovo 
igranje ugajalo, kajti ta muzika jih je 

spomnila na njihova mlada leta in 
prenekateri si je v očeh utrnil solzo. 

Med množico naših starejših 
občanov, kateri vsak izmed njih je 
prava živa knjiga spominov in 
dogodkov, smo nekatere prosih za 
razgovor in povedah so nam 
naslednje: 

„Starši so bili viničarji in oba sta 
živela več kot 80 let. Rojen sem bil 
na Panorami 8. novembra 1878 In 
imam sedaj 95 let. Izučeh sem bil za 
čevljarja, toda delal sem vse, če sem 
hotel živeti. Imel sem štiri otroke, 
tri sine in eno hčerko. Dva sina sta 
mi že umrla. Sin Ciril je vpisan na 
spominski plošči v Ptujski gimnaziji. 
Ubit je bil tik pred koncem vojne -
4. aprila 1945 v Mauthausnu. Na 
tem srečanju sem prvič. V gleda-
lišču nisem bil, ker sem zamudil. To 
je prireditev brez primere, vendar za 
mene to ni več, ker sem prestar, 
boleham na srcu in včasih imam kar 
po tri strežnike, kateri se vrtijo 
okoU mene kot ministranti. Živim 
sam, vendar mi redno p o m ^ a in 
prihaja streč moja snaha. Biti star, 
to je človeška usoda, kateri se ne da 
izogniti, razen . . . če . . . že 

mlad . . . umreš. Ce se spomnim 
mladosti, lahko rečem, da sem ušel 
snuti najmanj stokrat. O, kaj vse 
sem preživel. Leta 1914 sem bil na 
Soški fronti. V drugi svetovni vojni 
sem pomagal aktivistom, ki sem jih s 
čolnom vozil prek Drave. Pozneje 
sem bil poslan na Rusko fronto. 
Vedno sem bil previden, zato še 
živim. Citati ne morem več, Moj vid 
mi peša že tri leta. Rad poslušam 

radio, če ne bi bilo tega, bi bil pravi 
puščavnik. Sam živim že 15 let." 

To smo zvedeli od nagrajenca 
Martina Belšaka. Nasproti njega je 
sedel Anton Cernezel, ki ga je 
pritegnil naš pogovor. Rojen 31. de-

cembra 1898' v Ptuju in je 6 0 % 
vojni invalid iz I. svetovne vojne. 
„Bil sem poštar, razdeljevalec pošte 
in poštni uradnik in sem opravil 38 
let službe. Vse je odvisno od 
človekove volje in delati moraš, 
predvsem starejši, kajti drugače 
otopiš in nisi za nobeno rabo več. 
Lepo je, da so se nas spomnili, 
morda od nas res ni več večje 
koristi, vendar učili in hodih pa so 
po naši poti. Mladini zamerim le to, 
da nima nobenih idealov in da živi iz 
dneva v dan brez ciljev za. 
prihodnost. V prvi svetovni vojni me 
je ranila granata. Bilo je januarja leta 
1918 na Tirolski fronri. Bilo je 
hudo, toda kakor vidite sem preživel 
in sem sedaj tu. V pokoju sem že 17 
let in živim z ženo, ki je od mene 
mlajša 14 let in je danes ni tu. 
Mnogo življenja v naju dva vnaša 
tudi hčerkin vnuk, katerega varu-
jemo ko je ona v službi." 

Stopil sem tudi k naši najstarejši 
občanki Neži Osvald, katero pa sem 
vprašal le to: „Kaj jo najbolj moti 
pri današnji mladini? " 

„Dolgih las ne maram, pa tudi 
brade. Mojemu vnuku ne pustim, da 
bi me poljubil, ker nosi brado kot 
Kekčev Bedanec. Dekleta pa vse 
preveč stojijo pred ogledaU in 
preveč ličijo svoj obraz. To koži 
škodi. Tudi današnja muzika se mi 
preveč ne dopade, pa kaj moreš. 

DVORANA SLAVUENCEV. 

MARTIN BELSAK S SVOJO 
SPREMUEVALKO 

ALOJZ CENC PIJE ZDRA-
VICO Z NEŽO OSVALD 

SLIKAR JANEZ MEŽAN 

P r e d s i s m i U O o ^ j , B r a n k o G o i j u p v p o g o v o r u s s ta r imi o b e ^ p ^ 
~ Vse slike, foto: Kosi 



spaminov 
časi se spreminjajo." O Neži Osvald, 
naši najstarejši občanki, bomo pisali 
prihodnjič, kajti 22. decembra pra-
znuje svoj rojstni dan. 

Da ne bi bilo razlike, sem stopil 
tudi k »mlajšim" slavljencem in 
videl sem, da sem se zmotil. Kajti 
gospa, ki je imela še zelo mladosten 
videz, jih je imela samo osemdeset, 
pragojila Farazdin je bila učiteljica. 
Na priredit&v ni prišla sama. S seboj 
je pripeljala podnajemnico, mlado 
farmacevtko iz Makedonije, ki živi 
pri njej, da bi videla to prireditev in 
o njej povedala tudi doma v 
Makedoniji, ko se bo vrnila. 
Prireditev ji je bila všeč in še večkrat 
bi si želela podobnih srečanj. Pravi, 
da je med današnjimi ljudmi 
premalo plemenitosti in humanosti 
ter da se ljudje premalo zanimamo 
za prirodo, ki je vir teh človeških 
lastnosti. 

Na prireditvi sem srečal tudi 
našega akademika shkaija Janeza 
Mežana. „Ko človek tukaj vkli 
zbrane vse stare ptujske grče in ko 
vidi, da se nas še vedno spominjajo 
ir. da nas ne pozabijo, se človeku 

otrne solza. Vsak star človek si žeh 
dobre besede in dobrega človeka in 
marsikdo je to našel tu. V naši 
domovini je lepo biti mlad, ni pa 
lahko biti sam v teh letih, ko jih 
imamo mi, ki smo tukaj. Nimamo 
prave družbe, čeravno smo vedno 
radi v stiku s soobčani. Radi 
obujamo spomine, čeravno so za nas 

strup, ker spoznamo, da nam je 
ostalo še prav malo tistega, kar bo 
dokončno izpolnilo našo živo knjigo 
spominov, ki nato za vedno odide v 
grob in pozabo. Ce bi nam vsak dan 
tako stregh in če bi bih do nas 
vedno tako razumevajoči, bi živeh 
še sto let. Želel bi, da bi na takšna 
srečanja prišh v bodoče tudi mladi 
- pionirji, njim bi lahko zaupah 
mnogo naših spoznanj in doživetij." 

Se marsikaj zanimivega bi lahko 

napisah, kajti pogovor m prireditev 
je tekla več kot štiri ure. Mnogi se 
prireditve niso udeležili, ker je 
ponagajal sneg in dež ali morda 
bolezen, verjetno pa bodo prišh 
drugič. 

Vse, ki so bih na prireditvi 
obveščamo, da lahko slike, ki jih 
objavljamo, pa tudi druge s te 
prireditve, dobijo v fotoateljeju 
Kosi, Ptuj. 

ANTON CERNEZEL 

Letom tudi življenje 
Popis ostarelega prebivalstva, ki je 

bil opravljen na področju vse SR 
Slovenije je pokazal, da generacije 
ostarehh postajajo vse številnejše. 
Vsak deseti Slovenec je star 65 ah 
več let, kar je gotovo posledica 
medicinske znanosti, dviga splošne 
ioilturno-civilizacijske ravni in dru-
gih činiteljev, ki vplivajo na podalj-
šanje človekovega življenja. Ni pa 
dovolj dati leta ljudskemu življenju, 
temveč je potrebno tem letom dati 
tudi življenje, zato se je s pojavom 
staranja in večanja števila starost-
nikov potrebno vedno bolj spoprije-
mati. Da bi uresničih to humano 
načelo so: repubhška konferenca 
SZDL, repubhški sekretariat za 
zdravstvo in socialno pohtiko, rdeči 
križ Slovenije in višja šola za 
socialne delavce dah pobudo za bolj 
organizirano in usklajeno dejavnost 
pri urejanju odnosov in skrbi za 
ostarelo prebivalstvo. Tako se je v 
nekaterih občinah, med njimi so 
tudi vse podravske, razvila šuoka 
aktivnost v kateri sodelujejo odbori 
rdečega križa, občinske strokovne 
službe, družtenpohtične organiza-
cije, društva upokojencev, krajevne 
skupnosti in mnogi občani v oblikah 
sosedske pomoči. 

Z namenom, da bi anahzirah svoje 
dosedanje delo, so se prejšnjo sredo 
zbrah v Ptuju predstavniki podrav-
skih in pomurskih občin. Ugotovih 
so, da so dvoletna prizadevanja 
kljub težavam rodila lepe uspehe, to 
pa predvsem zato, ker k delu niso 
pristopih akcijsko ampak sistematič-
no. 

Obhke dela pomoči ostarehm so 
raznolike. Včasih je svojo na lo^ 
težje spoznati kot opraviti, zato je 
bilo potrebno najprej ugotoviti 
dejansko stanje in potem določiti 
naloge. Posebna komisija je ugotovi-
la, da so starostniki v večini 
primerov potrebni družbenega upo-
števanja in da je osamelost ter temu 
sorodni pojavi včasih vehk problem. 
40 odstotkov ostarehh ima pokoj-
nino, 2 odstotka ostarelih prejema 
družbeno denarno pomoč, sedaj se 
Uvaja starostno zavarovanje kmetov 
Zato je upravičena trditev, da je za 
ostarele bilo že opj;avljeno vehko. 

Za preostah del ostarehh smatrajo, 
da živijo kot družinski upokojenci 
ah dobivajo kakšno drugo denarno 
pomoč. Iznešeni so bih tudi podat-
ki, da od 240.000 ostarehh v 
domovih prebiva le 3000 kar je 
razlog več, da je potrebno organizi-
rati učinkovito sosedsko pomoč. To 
potrebo še bolj narekujejo podatki, 
da 52 odstotkov ostarelih boluje za 
eno ah več boleznimi, 28 odstotkov 
je takih, ki ne morejo iz svoje hiše m 
3 odstotke takih, ki so priklenjeni 
na posteljo. 

Patronažne službe ne morejo 
obhoditi vsega terena in obiskati 
vseh ostarehh na svojem območju. 
To narekuje, da bi se morala 
zdravstvena služba zavzeti za organi-
zacijo strokovne nege starostnikov 
na njihovih domovih. Za to delo bi 
morah formirati nov profil kadrov, 
nov pokhc, ki bi ga opravljala 
dekleta in žene ter za to prejemala 
tudi primemo denarno nagrado. 
Potrebno znanje bi si pridobila v 
posebnih tečajih in tako opravljala 
veliko in humano delo, za katero je 
potrebno mrtogo potrpežljivosti in 
požrtvovalnosti. Ob vsem tem pa je 
nujno krepiti obhke sosedske po-
moči, ki so v skrbi za starostnika 
nepogrešljiv dejavnik. 

Poseben problem starostnikov so 
stanovanja. Statistika je ugotovila 
tudi, da več kot polovica upokojen-
cev živi v starih, vlažnih stanovanjih, 
ki so že odpisana. Zato bo potrebno 
ponovno proučiti, za kakšne na-
mene se uporablja denar - 4 
odstotke iz sklada pokojnin. 

Ugotavljamo tudi, da nimamo 
pravega odnosa do ostarehh in pri 
tem navadno kažemo s prstom na 
mladino. Vprašati se moramo, kak-
šen odnos pa imamo starejši: ah jih 
ne zapostavljamo, jih razumemo ah 
cenimo njihovo minulo delo? Ko 
bomo starejši do starostnikov za-
vzeh drugačen odnos bo tudi 
mladina imela boljšega. 

Skrbi za ostarele bo potrebno 
torej posvetiti še bolj organizirano 
in aktivno pomoč. V tem delu mora 
vsak občan najti sebe in upoštevati, 
da-bo tudi sam kdaj takšne pomoči 
potreben. jj. 

DOLGI PRSTI V TRGOVINI 
(Nadaljevanje z l i . strani) 

tijo prodajalce, da ne posvečajo 
pozornosti storilcu. 

Problem zase so kleptomani, ki 
kradejo zaradi bolezenskega stanja. 
Stvar odnesejo in je kasneje ne 
uporabijo ah jo celo od vržejo. 
Sankcije proti njim so neprimerne, 
v lažjih primerih lahko pomaga le 
psihiater ah člani družine, ki mora-
jo takšnega člana nenehno nadzo-
rovati. Mnogi kleptomani stvar vza-
mejo, čeravno se zavedajo, da so 
storili napak. Naši trgovci poznajo 
precej teh kleptomanov v Ptuju in 
proti njim ne ukrepajo, ker v veči-
ni primerov sorodniki ukradeno 
stvar prinesejo nazaj in trgovca 
opozorijo na takšno bolezensko 
stanje člana njihove družine. 

Zanimivo je, kako trgovci ukre-
pajo proti Osebam, ki jih dobijo pri 
tatvini. V največ primerih je treba 
ukradeno stvar plačati in trgovina 
opomni tatu, naj tega ne dela več, 
ker ga bodo sicer prijavili sodišču. 
Kadar gre za otroke, velja isto, 
izjemoma včasih obvestijo tudi 
starše. Otroku povedo, če bo s tem 
nadaljeval, bodo opozorili starše in 
šolo. Otroci se tega bojijo in navad-
no ne nadaljujejo s tatvinami. Kjer 
obstoja sum, da je otrok dobil 
idejo za krajo doma zaradi slabe 
vzgoje in neustreznih socialnih raz-
mer, obvestijo socialno skrbstvo. V 
večini primerov trgovci postopajo 
zelo vzgojno in se izogibajo posre-
dovanje mihce in sodišča. Na nje se 
ne obračajo le v skrajnih primerih, 
kjer je opravičen sum, da gre za 
pravi kriminal in koristoljubje. 

Nekaj zelo zanimivih primerov 

vzgojnega posredovanja trgovcev pri 
večjih krajah bom navedel, ker 
lahko služijo za vzgled, kako se da 
tudi brez organov javnega reda člo-
veka prevzgojiti, ne da bi za to 
zvedela javnost in da je na koncu 
tudi zagotovljen uspeh. Predvsem 

, starejše osebe se bojijo javnega 
j, mnenja in so pripravljene storiti 
,vse, da bi se njihovo nepremišljeno 
ah pa namerno dejanje zamolČ^fo. 
I Mladenič je ukradel večje število 
artiklov kovinske proizvodnje in pri 
tem so ga dobili. V roke so mu 
dah sekiro in na dvorišču trgovine 
je moral sekati drva, ki jih je 
trgovina dobila za kurjavo. Delal je 
celo dopoldne, poslovodja pa mu je 
dal celo dve mahci, da ni delal 
lačen. 

Drugi primer je podoben, le da je 
šlo za krajo v samopostrežbi. Ne-
pridiprav je moral po končanem 
delu prodajahio pomesti in pori-
bati.. 

V neki samopostrežbi poslovodja 
takšne dolgoprste dame in gospode 
zaposh s čiščenjem izložbenih oken 
in prekladanjem tovora. 

Takšne nepričakovane „delovne 
akcije" zelo dobro izučijo občane, 
da drugič, ko jih ponovno zamika, 
da bi kaj „sunih", temeljito premi-
slijo in se raje temu odpovedo. 
Morda bi lahko napisah Še več, 
vendar kljub mnogim dejstvom se 
vsak razumen človek še vedno 
vpraša, zakaj so potrebne te majh-
ne, nepomembne tatvine, ki pa 
vendar vržejo na človeka neizbrisen 
pečat. Tudi jaz nisem našel odgo-
vora na to, ker večina, ki krade, 
sama ne ve, zakaj so se odločih za 
to dejanje. 

Zlatoporočenca Marija in Franc Brunčič 

V soboto, 18. novembra sta ob 
tretji uri v ptujski poročni dvorani 
na Magistratu, slavila svojo zlato 
poroko Marija in Franc Brunčič. 
Oba sta rojena leta 1899 in sedaj 
stanujeta v Volkmerjevi uhci '26 v 
Ptuju. 

V zakonu sta imela tri hčere, 
sedaj pa že imata šest vnukov in tri 

pravnuke. Marija je bila šivilja, 
medtem ko je bil njen mož usluž-
benec pri železnici, kjer je delal do 
upokojitve. Boril se je na fronti v 
prvi svetovni vojni, kasneje pa še z 
Maistrovimi borci. Oba juibilanta sta 
še pohia življensje sile. Zehmo jima 
še vehko let skupnega življenja. 
Foto: P. Langerholc 



DRAMSKI KROŽEK PTUJSKE GIMNAZIJE 
PRED NOVO PREMIERO 

Kakor vsako šolsko leto se bo tudi 
letos agjlni dramski krožek gimna-
zije „ Dušan a Kvedra" predstavil 

ptujski publiki v gledališču z dramo 
danskega pisatelja Otta Fischerja: 
PROSTI DAN. Delo pripravlja z 
gojenci dramske družine režiser 
PETER MALEC. Premiera bo prve 
dni decembra meseca. 

PROSTI DAN: TRN JEVA POT 
MATERE IN ŽENE 

Avtor drame PROSTI DAN Otto 
L. Fischer je živel od leta 1904 do 
1956. Svojo pisateljsko pot je začel 
kot pisatelj socialnih romanov, ki so 
doživeli doma in v svetu velik uspeh 
ter priznanje. Svojo prvo dramo je 
napisal leta 1934. Sedaj je eden 

najbolj igranih dramatikov v skandi-
navskih deželah. V svojih dramah, ki 
jih odlikuje jasna socialna tematika. 

prikazuje življenje tako imenovanih 
malih ljudi iz zapuščenih predmestij 
velikih mest. 

Najbolj znane Fischerjeve drame 
so: Skupno potovanje. Življenje je 
lepo, Večni boj. Človek na mesecu. 
Prosti dan in Kruh oblasti. 

Drama PROSTI DAN se odvija na 
periferiji mesta, kjer so zgnetene 
med visokimi z^adbami ozke, 
mračne uhce. V eni takih temačnih 
uhc živi mati Marija s svojim možem 
in že odrashmi otroki. Vse svoje 
življenje je samo težko g^ala, se 
prebijala v pomanjkanju in odre-
kanju; njen mož je tovarniški 

delavec. Mož in otroci hodijo svoja 
lastna pota. S svojo materjo ne 
delijo svojih skrbi in radosti. Ofta 
lahko samo sluti, kaj počno v 
svojem prostem času. D>omov priha-
jajo samo, da se najedo, preoblečejo 
in naspijo. Mati ne sme posegati v 
njihovo duševno življenje, vendar ji 
ne ostane nič skrito. 

Mož zdhaja v klub, kjer je spoznal 
prikupno garderoberko. Hči Vera se 
sestaja z bogatim oženjenim moškim 
in se vozi z njim na izlete. Lars, 
najmaljši, je tiskarski vajenec; pa 
tudi on ima že dekle in se mu mudi 
živeti. Najstarejši sin, Benny, je 
poročen s sebično ženo, katera 
babici niti ne dovoh, da bi se od 
časa do časa sestala s svojo malo 
vnučko. 

Mater je življenje strlo. Osamlje-
nost jo duševno ubija. Nihče njenih, 
za katere je vse žrtvovala, ji ne vrača 
niti malo razumevanja, pozornosti 
ah ljubezni. Ko neke sobote ostane 
spet čisto sama, ni m o ^ vzdržati. 
Pobegnila je v svoj rojstni kraj blizu 

morja, za sledjo svoje izgubljene 
mladosti. Tam razodene vse svoje 
trpko življenje natakarici, kjer je 
bila pred davnimi leti tudi sainj 
natakarica. V slikah iz preteklosti jj, 
v vizijah prihodnjosti nam prikazuje 
pisatelj, v moderni odrski oblil^ 
trnjevo pot matere in žene 
delavske družine. Drama se odigrava 
v enem samem dnevu, v katerem pa 
je nakopičena bolečina in grenkoba 
vsega njenega življenja. 

Pisatelja zanima predvsem etični 
problem. S pobegom matere so vsi 
člani družine začutiU težo vesti, kj 
je navahla nanje. SpoznaU so svojo 
laivdo, zaradi katere je mati od^ 
neznano. Iščejo jo po radiu in na 
pohciji, v strahu, ^ je ne bodo 
nikdar več našh. Toda spoznanje, da 
je treba za žrtve in ljubezen vračati 
enako čustvo, je očistilo njihova 
srca. Mati se na kraju, kljub temu, 
da je doživela tohko hudega, vrne 
domov. 

V tej drami sleherni gledalec 
spozna delček svojega lastnega, 
intimnega življenja in zavest, da 
lahko pomore sočloveku, da le ta 
občuti svoje notranje duševno rav-
novesje in smisel življenja. Človek 
mora vzljubiti to delo, kakor ljubiš 
svojo mater. 

P. Malec 

Prizor iz bralne ure za „Prosti dan" Foto: KOSI 

BRANKO ZOREČ RAZSTAVLJA 
V SLOVENSKI BISTRICI 

V okviru redne dejavnosti Matič-
ne knjižnice v Slov. Bistrici in 
400-letnice kmečkih uporov na 
slovenskem, je direktor te knjižnice 
Miljutin Arko odprl v četrtek 16. 
novembra 1972, v prenovljeni 
knjižnici, prvo jesensko razstavo, na 
kateri je svoja kiparska dela razstavil 
kipar Branko Zoreč iz Ptuja. 

Kljub temu, da kipar Branko 
Zoreč še ni napolnil 20 let se s 
svojimi deli že sedaj uspešno 
uveljavlja v jugoslovanskem merilu. 
Svoja dela je razstavljal v mnogih 
repubhških središčih pa tudi manj-
ših krajih. Aktivno sodeluje .v 
skupini likovnikov v starosti do 

30 let, ki deluje v Ljubljani. Sedaj se 
pripravlja tudi na svojo prvo 
razstavo v tujini. 

Na razstavi v Matični knjižnici v 
Slov. Bistrici, ki je odprta pod 
pokroviteljstvom kulturne skupno-
sti, razstavlja Branko Zoreč 100 del 
iz žgane gline in kamna. Za razstavo 
vlada med bistričani in tudi 
prebivalci iz okoliških nasehj pre-
cejšnje zanimanje, saj je že prve dni 
obiskalo razstavo veliko število 
obiskovalcev. Te dni pričakujejo 
tudi skupinske obiske šol iz bistriške 
občine. 

Razstava bo odprta do 26. 

Ob otvoritvi razstave v Matični knjižnici 



DVOJČKI 
DRAGO IN JANKO ŠTRAFELA 

Prago in Janko sta peti par 
jvojčkov, ki sta se javila na naš 
tazpis in kar dober mesec in pol 
sta čakala, preden smo ju obiskali. 
Rojena sta 20. avgusta 1956 v 
Ptuju, kjer tudi sedaj stanujeta na 
Gajzeijevi ulici 6. Do leta 1958 je 
ajuna družina stanovala v Markov-
ih. Imata še dva starejša brata, 
od katerih najstarejši Jože obisku-
je Tehnično šolo v Mariboru na 
oddelku za strojništvo, medtem, 
Ico se je drugi brat Marjan izučil 
za pleskarja. 

Drago in Janko obiskujeta sre'd-
njo šolo v Mariboru, kamor se 
dnevno vozita. Janko je šel po 
stopinjah starejšega brata in se je 
prav tako vpisal v srednjo tehnič-
no šolo, vendar na oddelek 

elektrike za šibki tok. E>rago pa je 
dijak na srednji gradbeni. Oba 
obiskujeta drugi letnik. Zakaj sta 
si izbrala različni srednji šoh nista 
vedela odgovoriti, vendar je njun 
oče pripomnil, da je tako celo 
bolje, ker bosta v življenju bolj 
samostojna. 

Ko smo ju v nedeljo obiskah na 
njunem domu, sta sedela ob 
tranzistorju in poslušala prenos 
nogometne tekme Jugoslavija-
Grčija. Ker v vsem mestu ni bilo 
elektrike, sta bila verjetno prikraj-
šana za televizijski prenos, Id bi ju 
pa prav gotovo razočaral, kajti 
Jugoslovani so igrali slabo. Cela 
družina Strafela ima za sabo 
dolgoletno športno tradicijo in 
udejstvovanje, njun oče pa je že 
dolga leta predsednik ptujske 
Občinske zveze za telesno vzgojo. 
Drago in Janko sta se še pred leti 
aktivno ukvarjala z orodno telo-
vadbo, s katero sta sedaj prekinila 
zaradi šole. Vsakodnevne vožnje v 
Maribor jima ukradejo najmanj tri 
we prostega časa dnevno. Navdu-
šujeta se tudi za glasbo in dve leti 
sta obiskovala tudi ^asbeno šolo, 
vendar sta jo kasneje pustila. V 
prostem času gresta rada v kino 
in sedaj nosita nekoliko krajše 
lase, kot jih je videti na foto-
grafiji. Dokler sta hodila v osem-
letko sta bila zelo podobna, sedaj 
pa je Janko zrasel nekoliko bolj 
od svojega brata. 

Ko sta obiskovala še osnovno 
šolo, sta se učila v kooperaciji 
tako, da je kateri izmed njiju 
delal naloge za oba. V učenju sta 
enaka in sta nekoč v sedmem 
razredu osemletke morala narediti 
domači spis ,,Moja pot v šolo", 
dobila sta nezadostno, ker je 
naloga bila popolnoma enaka. 
Vendar, če upoštevamo dejstvo, 
da sta dvojčka, da živita skupaj in 
da do šole prehodita isto pot, 
potem je bila njuna naloga celo 
Zelo pravilna, kajti če bi bila 
različna, bi jima lahko rekli, da je 

eden ni napisal pravilno. Na račun 
svoje podobnosti sta v šoh golju-
fala le enkrat, ko je Janko pri 
teoriji hkoi^ne umetnosti odgovar-
jal namesto Draga. Ce je doma 
kaj narobe, ni laiv nobeden, ker 
običajno uporabita stavek: ,;Saj 
nisem jaz, oni je." Vse bolezni sta 
prebolela v duetu, celo če je 
katerega izmed njiju bolel zob, je 
prav hitro isti zob zabolel tudi 
drugega. Tudi prijatelje imata 
skupne. Vsekakor bo nastopal 
problem, ko si bo kateri izmed 
njiju izbral dekle, verjetno ta ne 
bo skupna. Nista samo dobra 
telovadca, temveč se zelo dobro 
tudi smučata. Verjetno sta med 
dvojčki edinstvena tudi po tem, 
ker v času pustnega karnevala 

oblečeta kožuh in si nadeneta 
kurentovo masko. Trenutno je 
njun hoby zbiranje slik dirkalnih 

avtomobilov. Ker so pri hiši 
sami moški, če izvzamemo mamo, 
tudi na njih marsikdaj pade 
kakšen gospodinjski posel in tudi 
vsi so dobri kuharji. Drago raje 
pomaga pri delu izven hiše, 
med,tem ko je Janko raje v 
kuhinji. V njuni dejavnosti je 
težko najti razlike, kajti zanimajo 
ju iste stvari, imata podobne želje 
in cilje. Tudi shodila sta hkrati. 
Ko je dekle (pomočnica) enemu 
izmed njiju zapenjala naramnice 
na hlačah, ji je ušel iz rok. Ko je 
to videl drugi, ki se je držal stola, 
je takoj stekel za njim in to so 
bih njuni prvi samostojni koraki. 

V svojem bhgem sorodstvu 
nista edina dvojčka. Mamin oče, 
sestra in brat so pravtako dvojčki. 
Po sedaj zbranih podatkih o 
dvojčkih, ki so se prijavih na naš 
razpis, je morda tistih, ki v 
sorodstvu še nikoli ni bilo dvojč-
kov pribhžno 5 %, kar vedno bolj 
potrjuje tezo, da so dvojčki dedni 
pojav, predvsem po materini stra-
ni. 

Fotoamaterji pri delu 

Foto: Martin Ozmec Kidričevo 

Našemu in vašemu staremu znancu amaterju Martinu Ozmecu 
iz Kidričevega, je uspelo na film zabeležiti idilo družine 
flamingov, ene najbolj postavnih vrst ptic, ki jih poznamo. 

ianko in Metka Mesaric 
Obiskujeta 5. a razred OŠ Borisa 

Kidriča v Kidričevem. Metka je v 
šoh odhčna, Janko pa prav dober, 
vendar smo po razgovoru ugoto-
vih, da sta oba zelo inteligentna, 
živahna in brez kakršnekoli treme. 

Rojena sta bila 4. maja 1961 v 
Ptuju. Oče Ludvik, mati Slavica in 
sestra Doroteja, so uslužbenci 
TGA in stanujejo v šestem bloku. 
Kmalu pa se bodo odselih v novo 
zgrajeno hišo. Janko je odličen 
telovadec, član TVD Partizana 
Kidričevo, medtem ko Metka zelo 
rada poje in je v šolskem pevskem 
zboru. Oba imata modre oči. V 
šoh ne sedita skupaj. Ko bosta 
vehka in odrasla, bosta šla oba 
naprej v šole. Metka, ki piše lepše 

kot Janko pa je povedala, da bo 
učiteljica. Janko pomaga večkrat 
očetu na parceh, pa tudi kadar je 
pokvajjen avtomobil, mu rad 
priskoči na pomoč. Pomaga ihu, 
kakorkoh že. Metka pa opravlja 
sama gospodinjska de a: pomiva 
posodo, pospravlja in čisti po 
stanovanju, pomaga pri čiščenju 
preprog in seveda pri kuhi. 

Oba ljubita planine, saj sta 
prehodila že vso severno slovensko 
transverzalo - seveda ne sama. 
Pozimi, ob semestralnih počitnicah 
gresta zelo rada na smučanje, 
obvezno pa na smučarski tečaj, ki 
ga vsako leto prireja TVD Partizan 
Kidričevo, v Primožu na Pohorju. 
Vsak ima svoj hranilnik. Janko 
varčuje za novega Ponya, Metka 

pa za smuči. Redno obiskujeta 
šolsko knjižnico in navadno si 
sposodita knjigi, ki jih potem 
zamenjata, tako da jih oba 
prebereta. Pravkar sta končala z 
branjem knjige Pavla Vežinova -
Sledovi ostanejo, ki jima je bila 
najbolj všeč do sedaj. 

Ne smemo pozabiti, da sta oba 
zelo dobra plavalca, saj imata za 
to odhčne pogoje na letnem 
kopališču, v Kidričevem. Metka 
tehta 35 kg in ima najraje peče-
nega piščanca, Janko pa ima 
33 kg in je sladokusec. 

Pridružujemo se želji staršev, da 
bi v šoh oba lepo napredovala in 
nekoč dosegla svoje cilje. 

Tekst in foto: 
M. Ozmec 



DR. F R A N B R U M E N : 

Influenza 
(1. nadaljevanje) 

V obdobjih med posameznimi 
pandemijami se pojavljajo manjše 
epidemije, ki jih povzročajo ali 
pandemičnim virusom enaki, ali pa 
sorodni A-virusi, oziroma virugsi 
skupine B, včasih tudi C. Posebna 
znaMlnost večjih epidemij po njiho-
vem efektu je PROCETUALNO 
IZDATNEJŠE ODMIRANJE STA-
REJŠIH LJUDI. Gripa je kakor 
nekakšen življenjski higijenik, ki 
podobno kot lisica v naravi, pobere, 
kar je bolehavo in delaepidno. 
oziroma virusi skupine B, včasih 
tudi C. Posebna značilnost večjih 
epidemij po njihovem 

Prenašanje bolezni od človeka na 
človeka se vrši, kot pri nekaterih 
dru^h nalezljivih boleznih, potom 
kapljične okužbe. Torej predvsem 
potom nadihanja, nakašljanja, s 
kihanjem in smrkanjem. GRIPA JE 
ZNAČILEN PREDSTAVNIK TA-
KO IMENOVANE POVRŠINSKE 
OKUŽBE. Virus te bolezni se 
prisadi ih razmnožuje namreč le v 
povrhnji plasti sluznic zgornjih di-
halnih poti in NE PRODIRA V 
GLOBLJE PLASTI. N j e ^ v o nevar-
no orožje je toksin, to je strup, ki 
izhaja iz njega. Ta strup ima 
lastnost, da prizadene predvsem 
srčno mišico in mišično plast v žilah 
ter tako hromi krvni obtok. Poškod-
be po virusu samem ne segajo v 
^obino prizadetih organov. Prav 
tako PRAVILOMA NE NAJDEMO 
VIREMIJE, TO JE OKUŽITVE 
KRVI. 

Ker je praktično takorekoč vsak 
človek že nekoč prebolel lažjo ali 
težjo obliko infekcije, je razumljivo, 
da PRI VEČINI LJUDI NAJDEMO 
v KRVI ODPORNOSTNE SNOVI. 
KLJUB TEMU PA TI LJUDJE 
NISO DOVOLJNO IMUNI, KER JE 
KOLICINA ANTITELES V KRVI 
OBIČAJNO PREMAJHNA, DA BI 
SLUZNIČNI EPITEL IN NJEGOVI 

IZLOČKI IMELI ZA IMUNITETO 
ZADOSTNO KONCENTRACIJO. 

Poleg v krvi raztopljenih odpor-
nostnih snovi ima zelo verjetno 
svojo pomembno vlogo tudi še 
celična odpornost sluzničnega epite-
la. Ker virus sam ne povzroča 
^obljih poškodb v posameznih 
organih, je ZA KOMPLIKACIJE , 
ODGOVORNA TAKO IMENO-
VANA SUPERINFEKCIJA, TO JE 
PRISADITEV ŠE DRUGOVRST-
NIH BAKTERIJ (vnetja, gnojenja, 
pljučnice ipd.). Tudi povzročitelji 
takih dodatnih okužb so v posamez-
nih epidemijah značilno različni. 
Zdravljenje in nega morata biti 
USMERJENA TAKO, DA SKU-
ŠATA ČIMBOLJ PREPREČITI DO-

' DATNE INFEKCIJE. Dodatnim 
obolenjem, torej komplikacijam po-
sebno radi zapadajo še bolehni in 
starejši ljudje, ki so že iztrošeni, 
izčrpani in jim manjka potrebne 
odpornosti. 

Za popolno odpornost proti okuž-
bi je, kot že povedano, nujna zelo 
visoka koncentracija antiteles v krvi 
in potom nje zadostna koncentracija 
v sluzničnih izločkih, ki je edina 
zmožna preprečiti okužbo. KER 
KONCENTRACIJA ANTITELES 
RAZMEROMA HITRO NAZA-
DUJE, JE POTREBNO VEČ-
KRATNO CEPLJENJE, ki ga navad-
no ponavljamo enkrat na leto. 

lOinična slika bolezni je toliko 
značilna, da njena razpoznava obi-
čajno ne povzroča večjih težav. 
Posebno lahka pa je diagnoza ob 
epidemijah in pri tistih primerih, ki 
nastajajo v dotiku z že obolelimi. 
Ker pa se mnogokatera bolezen v 
začetnem stadiju kaže v isti obliki 
kot gripa (npr. zahrbtna otroška 
paraliza), morajo ostati zdravnik in 
okolica slejkoprej previdno pozorni. 
Mnogokdaj, posebno še pre'd dobo 
preventivnega cepljenja proti otroški 
paralizi, se je pripetilo, da so bili 
prvi primeri začetne epidemije, 
oziroma posamični, sporadični slu-
čaji diagnosticirani kot gripa in je 
razpoznava postala jasna šele tedaj, 
ko so se pojavili prvi znaki ohro-
mitev. (Nadaljevanje prihodnjič) 

NOVOLETNA VOŠČILA 
ZA BOJ PROTI RAKM 

POZIV DELOVNIM S K U P N O S T I M IN OBČANOM! 

Ze š t i r i l e t a j e p r i s p e v a l a v r s t a de lovn ih s k u p n o s t i 
in p o s a m e z n i k o v v S l o v e n i j i za b o j p r o t i r a k u de l s r e d -
s tev , k i b i j i h s icer po rab i l i za o sebne n o v o l e t n e čes t i tke , 
k a t e r e j e n a t o D r u š t v o o b j a v i l o n a v i d n e m m e s t u ob 
n o v e m le tu . 

Le tos n a m e r a v a m o z b r a t i in o b j a v i t i t a vošči la z i m e -
ni d a r o v a l c e v n a v i d n e m m e s t u , n e s a m o v De lu in D n e v -
n i k u , a m p a k t u d i v v s e h os ta l ih s l ovensk ih d n e v n i k i h in 
t edn ik ih . T a k o n a j b i n a š a a k c i j a pos t a l a v s e s l o v e n s k a 
in zadovo l j i l a še t a k o z a h t e v n e g a d a r o v a l c a . 

N a j m a n j š i znesek za eno o b j a v o v e n e m časop i su bi 
bil 500 d in , za de lovno skupnost , - oz. 100 d in za p o s a -
m e z n i k a . 

C e n j e n a sporoči la p r i č a k u j e m o do 4. d e c e m b r a 1972, 
d a v a m l a h k o n a vašo že l jo p o š l j e m o p o n u d b o z o s n u t k o m 
naroč i ln ice . 

V l j u d n o v a s vab imo , d a se odloči te za t a k nač in 
vošči l in t a k o p o d p r e t e r a z š i r i t e v de la D r u š t v a t e r č im 
p r e j š n j o u r e s n i č i t e v C e n t r a za z g o d n j e o d k r i v a n j e r a k a 
n a do jk i , za k a t e r e g a z b i r a m o s r e d s t v a že od d n e v a že-
na , 8. m a r c a 1972 da l j e . 

V s e m d a r o v a l c e m že v n a p r e j i s k r e n a h v a l a . 
I 

D R U Š T V O S R S Z A B O J P R O T I R A K U 
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teL: 322-862 od 9. — 12. u r e 

Splošna bolnišnica dr. J o ž e t a P o t r č a v P t u j u razpisuje 

PROSTI DELOVNI MESTI 
1. 1 K V k u r j a č a 
2. 1 PKV perice 

Kand ida t p o d t o č k o 1 inora imet i opravl jen šoferski izpi t 
ter izpi t za t r ak to r i s t a . 
Kand ida tka p o d t o č k o 2 m o r a ime t i opravl jen t e č a j za 
perice in likarice. Za obe delovni mest i j e z ah t evano 
p o s k u s n o delo. Nas top službe je na o b e h delovr ih mes t ih 
.možen t ako j . 
Prošnje je nasloviti na up ravo Splošne bolnišnice dr. 
J o ž e t a P o t r č a v P t u j u . Razpis vel ja 15 dni od dneva 
objave. 

BUFFET 

IVANKA KORENJAK 

v p r o s t o r i h d o m a J L A v P t u j u , 

v a m o b d n e v u r e p u b l i k e i s k r e n o č e s t i t a 

i n š e n a p r e j p r i p o r o č a s v o j e u s l u g e . 

T R G O V S K O P O D J E T J E 

ZARJA 
O R M O Ž 

bo v pr i tUčju nove s tanovanjsko-pos lovne zgradbe v O r m o ž u 
odpr lo nove p r o d a j n e p ros to re . 
V nov i p roda ja ln i bos t e l ahko dobi l i izdelke pohiš tvene 
indust r i je . V nov ih p ros to r ih b o t u d i s o d o b n o op reml j ena 
s amopos t r ežba . 

O 
O T V O R I T E V BO 25 . N O V E M B R A OB 10. U R I 

O B I Š Č I T E N A S ! 

P R I P O R O Č A SE T . P. Z A R J A O R M O Ž 

' © 

O B C A N O M IN P O S L O V N I M P A R T N E R J E M Č E S T I T A M O 
OB 29 . N O V E M B R U 



ptujčani 
no petem mestu 

Zveza slepih Slovenije je 18. in 
19. novembra 1972 organizirala VI. 
repubhško prvenstvo Slovenije v igri 
2 zvenečo žogo. 

prireditelj tega prvenstva je bila 
osnovna organizacija ZSS Maribor, 
laje lanskoletni prvak in je dva dni 
gostila 10 ekip iz vse Slovenije. Po 
zanimivih in zagrizenih borbah za 
točke, so tudi ptujski tekmovalci 
^segli lep uspeh, saj so se uvrstih 
naodhčno V. mesto. 

Za Ptuj so ,nastopili Andrej 
Furjan, Anton Hrenko, Franc Vuk 
jn Ivan Planjšek ter so dosegh 
naslednje rezultate: 

Ptuj-Center 4:6, Ptuj-Nova Go-
rica 4:3, Ljubljana-Ptuj 3:3, Novo 
mesto-Ptuj 3:7, Celje-Ptuj 0:6, 
Kianj-Ptuj 1:1, Murska Sobota-
ptuj 10:2, Ptuj-Maribor II 8:7, 
ptuj-Maribor 13:5. 

Tako so Ptujčani 4 tekme zmagah 
2 igrah neodločeno, izgubih pa so 
proti Mariboru I, Murski Soboti in 
Centru. 

Končni vrstni red: Maribor I 17 
točk, sledijo Murska Sobota 16, 
Ljub^ana 13, Center 11, Ptuj 10, 
idanj 9, Nova Gorica 7, Maribor II 
4, Celje 2 in Novo mesto 1 točka. 

Najboljši strelec je Donko - MB 
- 31 zadetkov, Potočnik - 24 in 
Korošak - 22 oba MS; od Ptuj-
čanov pa je Vuk na VIL mestu z 18 
zadetki. Hrenko je dosegel 12, 
Furjan 7 in Planjšek 1 zadetek. 

Tri prvouvrščene ekipe so prejele 
pokale, najboljši 3 strelci pa prak-
tična darila. Pokrovitelja občinski 
sin^kalni svet Maribor in Zavaro-
valnica Maribora sta k temu prispe-
vala tako, da so vsi udeleženci 
prejeh praktična spominska darila. 

-anc 

Gimnastika v razvoju otroka 
Proste vaje in vsa zvrst orodja, ki 

jih uporabljamo pri vadbi otrok v te-
lovadnicah je zajeta v eno samo be-
sedo „gimnastika". To je šport, kjer 
se doraščajočemu otroku enakomer-
no razvija in pravilno obhkuje telo. 
Kljub tej prednosti, ki jo nudi orod-
na telovadba, opažamo, da jo pred-
vsem odrash jemljejo dokaj neresno 
kar hkrati vzgojno slabo ,.vphva na 
otroka. 

Ta vzrok je vsako leto bolj obču-
ten in to me je pripeljalo do razmiš-
ljanja, kako doseči s starši sodelova-
nje, da bi s skupnimi močmi otroku 
končno privzgojih občutek dolž-
nosti kakršnegakoh dela, ki se z pri-
volitvijo staršev odloči zanj. Zato bi 
tada navedla nekaj pomembnih 
prednosti našega namena in tako 
staršem doraščajočih otrok vsaj 
nialo pribhžala vehko prednost 
Sortnega udejstvovanja. 

Mislim, da prevladuje večina dru-
ki ima enega ah več doraščajo-

čih otrok. Ti čutijo nenehno potre-
^ po gibanju, kar je za razvoj 
mladega organizma najbolj potreb-
no. Ce se povrnem z razmišljanjem 
k mamici, ki šele pričakuje otroka, 
oi mi gotovo pritrdila, da ji otrok 
fad ponagaja s svojim gibanjem, 
^radi česar čuti nemalokrat tudi 
"Olečine. Takoj po rojstvu opaža-
''10, kako je srečen, ko ga odvije-

in popolnoma nagega opazu-
jemo, komaj naučene, pa vendar 
|Proščene kretnje rok in nog. Po-
treba po lahkotnem gibu z njim 
jaste. Zato ne smemo zanemarjati 
teh hotenj. Moramo mu dati kar 

največ možnosti za uveljavitev in 
dopolnitev njegovih sposobnosti, 
kar mu lahko omogočijo le razna 
društva. Marsikatera mamica mish, 
da je dovolj, če otrok le teka in se 
igra z drugimi vrstniki. Pa se veh-
kokrat moti, posebno pri nadarje-
nih otrokih. Trening, ki mu ga 
lahko omogočimo, je zajet v igre in 
v razhčne telesne vaje. Le-te lahko 
vsakemu otroku z leta v leto krepi 
organizem, kar je za zdravje najbolj 
potrebno. Cilj vadenja je v tem, da 
damo vsakemu otroku možnost, za 
boljši razvoj celotnega organizma, 
za boljše telesne sposobnosti, zakaj 
le tako postane bolj okreten, hiter, 
iznajdljiv in vzdržljiv. Otrokom, ki 
preprečimo nenehno in pravilno 
gibanje, vidno zaostajajo v telesnem 
razvoju, v sposobnostih in vešči-
nah, so tudi vehko manj odporni 
proti prehladu in izpostavljeni ne-
nehni nevarnosti drugih bolezni. 

Ko sem prvič nastopila kot vadi-
teljica TVD Partizan Ptuj in še v 
začetku drugega leta se mi je doga-
jalo, da je večina otrok prihajalo k 
vadbenim uram nemogoče obleče-
nih in obutih. Bilo me je strah z 
njimi karkoU delati. Nekako sem se 
morala rešiti strahu, zato sem mo-
rala zahtevati od otrok, naj si 
slečejo po dvoje spodnjih majic, 
celo po dvoje puloverjev in po 
dvoje žab. Sezuti so si morah hišne 
in telovadne copate z gladkimi 
podplati, ki so bih prevehki za 
otroško nogico. Zaradi tega ravna-
nja je marsikatera mamica izpisala 
svojega otroka z bojaznijo, da se 

bo prehladil, ni pa utegnila razmiš-
ljati, kako nevarna so lahko ta 
oblačila. Otrok ni sproščen, če je 
preveč oblečen in se težje giblje 
(pomnimo se dojenčka), se v giba-
nju spoti in ko se umiri, je temveč-
ja možnost, da se v zimskem času, 
ki je k^ub segrevanju v telovadnici 
hladnjeje, prehladi. Žabe drsijo ob 
dotiku lesa (gred, bradlja), preveliki 
copati, ki so še gladkih podplatov 
onemogočajo sproščen tek, m ob 
vsakem nerodnem koraku sledi pa-
dec. Malo je takih, ki imajo prime-
ren telovadni pribor. Zaradi lažjega 
in varnejšega vadenja je potrebno 
ob toplejših dnevih telovaditi samo 
v dresih, copate uporabljamo zaradi 
cementnih tal v oblačilnici in pred 
vhodom v telovadni prostor. Zdaj v 
zimskem času se bo k temu pridru-
žila brezrokavna majica in trenirka, 
ki jo lahko tudi nadomešča jopica, 
in lahko raztegljive dolge hlače; 

V začetku smo omenili problem, 
ki se pojavlja vsako leto bolj ob-

čutno. sodelovanja med starši in 
vaditelji ni, zato ni nemogoče otro-
ku privzgojiti občutka dolžnosti in 
rezultat je, da se otroci samo vpiše-
jo, nekateri od teh nekaj časa 
telovadijo, drugi pa se naveličajo 
po treh mesecih. Malo je takih, ki 
ositanejo do konca šolskega leta. 
Izgovori pri takih otrocih sledijo: 
mamica me več ne pusti, ker je 
prepozno ah ker me to bremeni pri 
učenju, nekateri odkrito priznajo, 
da se jim več ne da, pri drugih spet 
ugotovimo, da jim starši večlaat 
jemljejo voljo. 

Starši, pridite kdaj pogledati svo-
je otroke, dajte jim možnost, da 
vam pokažejo kaj znajo. Kako so 
srečni, če vedo, da jih mamica 
opazuje in se spodbudno smeje. 
Spomnite večkrat na vadbo in opo-
zarjajte, da jo bo redno obiskoval. 
Sele takrat se nam bo skupaj posre-
čilo doseči isti cilj - vzgajati pra-
vihio! 

Erika 





lilanca AMD Ptuj na športnem 
)olju je uspešna 
Navada je, da se po vsakem delu 

japravi obračun in se ugotovi uspeh 
^ neuspeh. Takšno bilanco so ob 
jaključku letošnje tekmovalne sezo-
ne napravili tudi aktivni člani AMD 
iz Ptuja, ko so se zbrali na redftem 
občnem zboru in pregledali uspehe 
svojega enoletnega dela. Zbrali so se 
v prijetnem lokalu Franca Krajnca 
na Ormoški cesti, kjer je tudi sicer 
njihovo zbirališče, tam, od koder 
navadno polni negotovosti krenejo 
na dirke, tam, kjer se po končanih 
tekmovanjih spet zbero in poklepe-
tajo. Kam bi tudi naj šli drugam, saj 
je ta prostor kot nalašč pripravljen 
zanje, kjer ti že vse daje slutiti, da je 
njegov lastnik ljubitelj avtomobilov 
in športa. V vitrini je namreč lepa 
zbirka pokalov, priznanj za uspehe 
na športnem polju, na stenah vise 
slike ^ortnih avtomobilov in . . . In 
kar je najvažnejše, lastnik tega 
lokala je tudi sam športnik, kartist 
in se je odlično odrezal tudi na 
zadnji dirki za državno prvenstvo v 
Kopru, o čemer smo obširneje že 
poročali. 

No in pri njem so se zbrali vsi 
tekmovalci, mehaniki in simpatizeiji 
moto športa. Kot je običaj na 
občnih zborih, je spregovoril pred-
sednik AMD Viktor Kranjc, ki je 
vsem še enkrat nanizal vse dogodke, 
katerim so bili priča v minulem 
obdobju. Povedal je, da so v 
letošnjem letu startali s tekmovalci 
kartisti, ki jih je bilo 6 in to: 
Glavnik, Krajnc, Cvetko, Langer-
holc, Korošec in Slana, motokrosi-
sti: Vesenjak, Fras in Segula v 
internacionalnem razredu, Štžerjem 
in Trsom v nacionalnem razredu in 
speedyaistom Vurcerjem. V katego 
riji 50 ccm pa so vzbudili precej 
pozornosti Silvan Vesenjak, Bogo-
mir Jakomini in Branko Eržen. 
Ptujski tekmovalci so sodelovali v 
31 dirkah, udeležili pa so se tudi 
tok v Nemčiji, Italiji, Belgiji, na 
Češkoslovaškem in v Poljski. Povsod 
so dosegali lepe uspehe in to po 
zaslugi samoodpovedovanja, saj tek-
movalci največ s svojimi sredstvi 
vzdržujejo stroje in vso opremo, 
potrebno za tekmovanja, pomoč 
društva je bila le v okviru možnosti. 

Cena enega tekmovalnega stroja se 
giblje od 2 do 3 starih milijonov, 
klub pa lahko pomaga le z nekaj 
starimi tisočaki. Nepravilno je, da 
širša družba ne kaže pravega 
zanimanja za to vrsto športa, 
predvsem v obliki finančne podpo-
re, saj lahko tako stanje kmalu 
pripelje do stagnacije na športnem 
področju, ker je nemogoče vedno 
znova zahtevati od tekmovalcev, da 
vlagajo lastna sredstva, tisti, ki pa bi 
morali biti zainteresirani, pa stojijo 
ob strani. 

Upamo, da nam bralci ne bodo 
zamerili, če v kratkem še enkrat 
navedemo uspehe Ptujčanov na 
področju moto športa. V kartingu 
so v kategoriji 100 ccm dosegli 
naslednje uvrstitve: Uroš Langerholc 
4. mesto, Dušan Korošec 11. mesto 
in Milan Slana 14. mesto. V 
konkurenci 125 ccm pa so se zelo 
dobro odrezali še Viki Cvetko, kije 
zbral dovolj točk za 3. mesto v 
državnem merilu, Franc Krajnc 5. 
mesto in Rene Glavnik 10. mesto, 
čeprav je vozil samo 5 dirk, potem 
pa je moral zaradi nesreče v 
bolnišnico. Ekipno pa je Ptuj prvi 
pred Mostani in Vrhniko. 

V motokrosu so v skupini 
internacionalni razred odnesli 3. 
mesto Milko Vesenjak, 4. Boris Fras 
in 6, Peter Šegula. V ekipni uvrstitvi 
so Ptujčani tretji. 

Ptujčani so imeli svojega predstav-
nika tudi v skupini speedyajistov in 
sicer je to mladi Alojz Vurcer iz 
Trnovske vasi, ki se je v letošnji 
sezoni prebil iz juniorskega razreda 
med seniorje, kjer je med 19. 
tekmovalci v končnem plasmanu 
dosegel 8. mesto. 

Predsednik društva se je zahvalil 
vsem tekmovalcem, njihovim meha-
nikom, in vsem članom društva za 
njihovo delo in trud, prav tako pa je 
v imenu društva izrekel zahvalo 
nekaterim redkim delovnim organi-
zacijam, kot je Tovarna avtoopreme, 
z direktorjem Martinom Učakarjem 
na čelu, Mercator, Agrotransport ter 
druge za pomoč in razumevanje. 
Tekmovalcu Glavniku pa je zaželel, 

da bi lahko v naslednji sezoni spet 
startal s sVojim gokartom. 

Po obširnem poročilu Viktorja 
Kranjca se je v imenu mehanikov in 
tekmovalcev zahvalil tudi predstav-
nik teh, Feliks Cvetko, kije zastopal 
tudi svojega sina, letošnjega kandi-
data za naslov državnega prvaka, 
Vikija Cvetka, ki se občnega zbora 
ni mogel udeležiti zaradi službene 
zadržanosti. Že dolgo je namreč na 
delu v Nemčiji in se za vsako dirko 
pripelje iz Ulma v domovino, da 
zastopa barve Ptuja na tekmovanjih. 
Prav zaradi tega si zasluži še 
posebno priznanje in pohvalo, kar 
mu njegovi tovariši tudi radi 
priznavajo in se ga vedno spomi-
njajo. 

Po uradnem delu je za vse sledila 
majhna zakuska, ob kateri so vsi 
prisotni nazdravili uspehom in 
seveda tudi boljšim načrtom in 
željam, ki jih bodo čakali v novi 
tekmovalni sezoni leta 1973. 

-nak 

GOSTILNA 

ELIZABETA HORVAT 
IZ GORiŠNICE 

čestita vsem občanom in svojim 
cenjenim gostom ob 29. novembru. 

Še napre j se priporočamo! 

ZA 29. NOVEMBER -
DAN REPUBLIKE 

ČESTITA VSEM OBCANOM 

CIRIL KREBS 
kovaštvo, Budina in še napre j priporoča 
strankam svoje cenene storitve. 

Občinska 
nogometim 
liga Ptuj 
ZADNJE JESENSKO KOLO-
ZAHOD: 
VIDEM:DRAVINJA 5:0 
ZLAT0LICJE:PREP0LJE 3:0 
GERECJA VAS:LESK0VEC 9:3 
LOVRtNC:SKORBA4:2 
MAK0LE:HAJDINA3:7 

1.Videm 10 7 3 0 39:17 17 
2.Zlatoličje 107 1 2 30:11 15 
3. Lovrenc 107 0 3 33:29 14 
4. Skorba 105 3 2 36:21 13 
5. Dravinja 106 1 3 24:28 13 
6. Hajdina 105 2 3 41:18 12 
7.Prepolje 10 1 5 4 22:28 7 
8. Gerečjavas 10 3 1 6 23:31 7 
9. Makole 10 3 1 6 32:44 7 

10. Kidričevo 100 4 6 20:39 4 
11.Leskovec 100 1 9 17:51 1 



Tudi v nedeljo delo hitro mine 

Vsak delavnik in tudi v nedeljo se zbere ^ a ptujski železniški 
postaji precej potnikov, ki bi se radi odpeljali v smeri proti Ljubljani in 
Mariboru, pa tudi proti Ormožu in Cakovcu. 

Do prihoda in odhodov vlakov imajo dovolj dela odpravnik vlakov, 
potniška blagajna, skladiščnik, pa tudi poštni sodelavec, ki prinese pošto 
na vlak. Seveda tudi v postajnem bifej^ ni prazno. 

Ko so opravili prejšnjo nedeljo ;dopoldne svoje delo na postaji 
službujoči, so imeh še čas za posnetek, kar se jim še ni pripetilo v tej 
sestavi. Pismonoša Milan Voda (drugi z leve) je smatral, da bodo brez 
njega, enako tudi Silva Hvala (druga z desne) iz bifeja kolodvorske 
restavracije in končno je nastala slfižbujoča p)etorka z vlakovnim 
odpravnikom Antonom Krambergerjem (prvi z leve), s Cito Ivezič (tretja 
z leve) in še s skladiščnikom postaje Ptuj Jožetom Kosajnčem (prvi z 
desne). 

Tako sb končno prišli pred bralce „Tednika" tudi imenovani po 
zaslug nedeljskega službovanja in marsikdo je našel na sliki svoje znance 
s ptujske železniške postaje, zlasti tisti, ki vsak dan potujejo. 

JV 

VETERINARSKA POSTAJA PTUJ 

zdravimo in preprečujemo bolezni 

pri domači živini in živalih in 

opravl jamo inšpekcijsko službo v klavnicah 

ZA D A N R E P U B L I K E C E S T L F A M O VSEM 

O B Č A N O M 





DELAVSKA UNIVERZA PTUJ IN 
ŠOLSKI CENTER ZA GOSPODARSTVO IN 
UPRAVO „JOŽE LACKO" PTUJ 

RAZPISUJETA 
VPIS v III. LETNIK LTRAVNO-ADMINISTRATIVNE 
ŠOLE 
Sprejeli bomo 40 slušateljev. 
Šolanje bo po predhodnem 4 mesečnem dopolnilnem 
tečaju trajalo dve leti. 
Diplomanti si bodo pridobili naziv administrativnega 
telmika. 

POTEK IZOBRAŽEVANJA: 
. 1. od januarja do marca 1973 2-mesečni tečaj za 
dopolnilne (diferencialne) izpite čez 1. letnik UAŠ; nato 
od marca do maja 1973 2-mesečni tečaj iz snovi 2. 
letnika UAŠ. 
Ob koncu ponovitvenega tečaja dobijo slušatelji spriče-
valo, 1. in 2. letnika UAŠ, ki bo edini pogoj za vpis v 3. 
letnik UAŠ. 

POGOJI ZA VPIS: 
- opravljena dvoletna poklicno-administrativna šola; 
- soglasje o izobraževanju delovne organizacije, v 

primeru, če je slušatelj redno zaposlen. 

NAČIN PRIJAVE: 
- osebno na Delavski univerzi v Ptuju, Osojnikova 1. 

priložiti morate: 
- spričevali 1. in 2. letnika, poklicno-administrativne 
šole, 
- zaključno spričevalo, poklicno-administrativne šole, 
- izjavo o plačilu šolnine, 
- soglasje delovne organizacije, 
- rojs.tni Ust (na vpogled), 
- vplačilo šolnine din 100.-. 

ROK PRIJAVE JE DO 15. 12. 1972! 

Informacije: Delavska univerza Ptuj, Osojnikova 1, tel. 
77539. . 

Prvi sestanek z vpisanimi slušatelji bo v sredo 20. 12. 
1972 ob 17. uri v prostorih šolskega centra za 
gospodarstvo in upravo ,,Jože Lacko""v Ptuju, kjer boste 
izvedeli vse podrobnosti v zvezi z šolanjem. 

Gradbeno podjetje OGRAD Ormož 

s svojimi obrati 
opekarna, 
mizarstvo 
in elektro delavnico 

opravlja vse vrste giradbenili storitev. Prodajamo 
tudi gradbeni material in pribor. 

VSEM OBČANOM ISKRENO ČESTITAMO 
OB 29. NOVEMBRU 

KOMUNALNO PODJETJE PTUJ 
RAZPORED UUC O POBIRANJU SMETI V PTUJU IN 
KIDRIČEVEM 

Zaradi boljše urejenosti odvoza smeti sporočamo prebivalcem 
naše občine, da bomo v smislu odloka o obveznem odlaganju in 
odvažanju smeti ter o vzdrževanju čistoče na javnih površinah v 
mestu Ptuju in naselju Kidričevo, objavljenega v uradnem 
vestniku občine Ormož m Ptuj, leto IV. 12. marca 1970 štev. 3 
odvažali smeti v navedenem vrstnem redu. 

Po tem odloku so stranke dolžne odlagati v tipizirane 
smetnjake vse odpadke razen: 

- odpadkov v tekočem stanju (pomije, vodo); 
- odpadke od proizvodnje (odpadni gradbeni material, 

opeko, pločevino, ugaske iz kotlarn in tlečih snovi); 
- nerazkuženih odpadkov, ki nastajajo v zdravstvenih in 

veterinarskih zavodih (te vrste odpadkov povzročajo smrad ali 
večje okvare na strojih - lom bobna in podobno. 

Te vrste odpadkov morajo stranke posebej zbirati in' odvoz 
posebej naročiti. 

Smetiščne posode morajo biti v bližini vhoda, da so vidne in 
dostopne. Zato prosimo stranke, da smetnjakov, ne zaklepajo, pse 
pripnejo in pripravijo smetnjake za odvoz v naslednjih dnevih po 
vrstnem redu. 

V kolikor posode ne bodo pripravljene, ne odgovarjamo za 
neodpeljane smeti. Ker smeti pobiramo 2 krat v tednu, ne 
jemljemo odpadkov, ki' so izverv* posod. Kartonske škatle in ostah 
papir prosimo,' da sežgete ali razstrgate in date v posode za 
smeti. 

S tem vrstnim redom začnemo z dne 27. novembra 1972: 

PONEDEUEK: 
Rabeljčja vas, Volkmajeijeva, Remčeva, Panonska, Potrčeva, 

Cojzova, Zupančičeva, Osterčeva, ulica Anice Kaučičeve, Vodova, 
Kajuhova, Zgečeva, Trubarjeva, Krambergerjevo naselje, Natašina 
pot, Potrčeva do Gregorčičevega drevoreda, Gregorčičev drevored, 
Osojnikova, Ciril Metodov drevored. 

TOREK: 
Kidričevo, Mariborska, Zapebška, Zadružni trg. Mlinska, 

Spolenjakova, Ormoška, Cučkova, Žnidaričevo nabrežje, Belšako-
va. Nova cesta, Rajšpova, Rogozniška, Trstenjakova, Srbski trg, 
Majstrova, Naselje bratov Reš, Rajčeva, Med vrti. Ob Grajeni, 
Jenkova. 

SREDA: 
Miklošičeva, Titov trg, Trg Mladinskih delovnih brigad. 

Vodnikova, Zelenikova, Krempljeva, Trg svobode, Murkova, 
Prešernova, Muzejski trg, Vičava z vsemi ulicami, Slovenski trg, 
Pletarska, Bezjakova. 

ČETRTEK: 
Vošnjakova, Hrvatski trg. Dravska, Jadranska, Cvetkov trg, 

Aškerčeva, Vrazov trg, Cankarjeva, Muršičeva, Cafova, Volkmajer-
jeva, Remčeva, Panonska, Potrčeva do bolnice, Cojzova pot, 
Zupančičeva, Kajuhova, Žgečeva, Trubaijeva uhca 

- PETEK: 
Potrčeva do Gregorčičevega drevoreda, Gregorčičev drevored, 

Osojnikova, Ciril Metodov drevored. Ormoška, Kidričeva, 
Mariborska, Zagrebška, Zadružni trg, Mlinska, Spolenjakova, 
Trstenjakova, Srbski trg, Rajčeva, Med vrti, Jenkova, Ob Grajeni. 

SOBOTA: 
Miklošičeva, Titov trg, Trg mladinskih delovnih brigad, 

Lackova, Vodnikova, Zelenikova, Krempljeva, Prešernova, Sloven-
ski trg, Bezjakova, Trg svobode, Vošnjakova ulica. _ 

TEDNIK izdaja časopisni zavod Ptujski tednik, Ptuj, Vošnjakova 5. 
Urejuje uredniški odbor. Odgovorni urednik: Anton Bauman, Izhaja vsak 
četrtek. Tekoči račun pri SDK Ptuj, št. 524-3-72. - Tiska Mariborski tisk, 
Maribor, Svetozarevska ulica 14. yf 



FSEN VOŠIN EN LEPI NO DOBER 
DEN! 

, T r i l i - l i - l i , zaj pa le na sani ," 
smo si fčosik deca peli gdo je 
zapadna prvi snegec. Saj je toti sneg 
ena čista vredik zadeva, ki je pokri la 
vse tisto ka j blo je črnega v našen 
življeji. Ja, moren van povedati , da 
je tudi l e to^ i sneg lepo beli ^ h tak 
kak, da bi ga z naj bolj šin 
deterdženton v superavtomatsken 
pralnen stroji oprali. Tudi moja 
Mica ma , superavtomat ično pralno 
mašino" na pe t programof. To je 
tokšna mašina, ki za svoj pogon niti 
elektrike ne nuca pač pa je še na 
točni pogon. V domočen jeziki 
provimo to temi stroji „r ibež" . Naj 
van še programe naštejen. 1. Najpret 
je treba z grabe z mlake vodo 
prinesti no zamozane brguše tri dni 
v vejken škofi namakari . 2. Po treh 
dneh si moja ta štora rokove gor 
zasuče, vklopi „ r ibež" no na ročni 
p o ^ n cote žuli tak dugo, da dobi jo 
svojo normalno forbo. 3. V tret jen 
progami priskočin še jaz na pomoč . 
Z Micoj tak dugo cote žmičema, da 
steče zodja kaplica mločne vode. 4. 
Strti program je sišeje. Ce je lepo 
vremen te vso svojo konfekc i jo 
okoli voglof na štrike zobesima, če 
ne pa se to te stvari po najkrajšen 
postopki na krušni peči posišijo. 5. 
Peti no zodji program n a š e ^ 
superavtomatičnega pralnega stroja 
je peglaje. Momo tisti starinski 
peglajzl, ki greje na bukovo oglje. 
Tumi sledi še šterkanje moj ih got no 
drugih moških no ženskih spodjih 
no zgornjih oblačil. Zaj te vidite 
kejko je to že guča, ke jko pa še je le 
dela. Poleti še to nekak gre, najhujše 
pa je v zimsken cajti gdo ti prsti v 
mrzli vodi zmrznejo, no ti revmati-
zen v kost i leze. Zato neje čudno , 
če se moji Mici vsaj dvakrat na 
tjeden ponoč i sanja o proven 
Halnen stroji, ki pa hu jd ič prekleti 
cošta nad 300 štorih ju i jo f . Hčerki 
v Nemčijo sma z ženkoj i z pisala naj 
nama neke prispevle za t o t o 
avtomatčno žehto, pa do zdaj še 
nesma dobla odgovora. Na drugi 
stroni pa naji prosi, da bi ji vzela v 
otroško varstvo nezokonskega otro-
ka, ki ga je negi za deset minut 
luštnega - vjagala v Dojčlandi . Mija 
srna ji na toto prošjo odgovorla, da 

vzemema o t roka samo pod pogoj on, 
če nama kupi tudi pralni stroj, da 
ma lehko plenice prola. 

Vidite, tak se nama godi na štora 
leta, ke ma drgoč malo deco dobila. 
Ce so nama že vsa nojna deca od 
duma podurhali te ma že še enega 
vnukeca gor zredla, seveda pod 
pogojon no z željo, da bi te vsaj tot i 
osta na grunti . 

Zaj pa še van se naj za neke 
zahvaUn. Ce glih v cajti mojega 
pisaja še ne ven za rezultate 
glasovoja o združitvi delafskega no 
kmečkega zavarovoja - pa po vaši 
punoštevihii udeležbi na voliših 
skleplen, da vas je večina obkrožla 
tan kak piše ZA. V naši vesi smo bli 
fsi 100 procenstno na vališih, no 
smo tudi fsi volili za združitev. Po 
toten uspešnen deli smo si naročli 
pri hiši v keri so ble volitve, en j oko 
dober volilni guleš, ki smo ga fsi 
vkup solidarno pločali , pojeli no še 
z vinon do j zaliM. 

Zaj gdo se je mraz gor na zimo 
sprava mo po meli v naši vesi več 
mrličof svinjske podobe . S ten van 
mislin povedati , da mo začeli tak 
pomalen prašičke klati , klobose 
nadevati no koline phat i . Naš 
gujdek, ki mo ga okoli 29. 
novembra položli na žrtve nik 
domovine je že tak vej ki gospod, ke 
več niti stoti neče gdo dobi svojo 
porcijo krompira , zvore, karuze no 
drugih predsmrtnih dobrot . Mija z 
Mico ma letos kar dvo pujzeka 
zadrgnola. Enega ma soma popapca-
la, z drugin pa m o skusli negativno 
hišno bilanco izboljšati no ma ga 
odala. Naj van še t o poven, da pri 
nas ne vemo kokšni žmah ma meso. 

Na kunci še bi van rad poveda, da 
smo v naši vesi že dvo dni brez 
elektrike, saj nan je sneg z dežon no 
neurjon fse tiste električne drote 
podi ja . Sli smo s kurami spot. Ker 
pa ma fsoka n o č svojo m o č obstoja 
resna bojozen, da do posledice totih 
dveh črnih noči prišle na den šele za 
devet mesencof. To je, vete, glih tak 
kak ke je pri eni hiši televizija 
crknila. Mož je an teno postava, 
pozoba v proven cajti , izklopt i" pa 
se je zgodlo. 

Srečno vaš Lujs 

}ladi)ski prcaram 
NEDELJA, 26. NOVEMBRA: 

6 0 0 - 8 . 0 0 Dobro jutro - vmes ob 
6.05 Poročila; 6.30 Poročila - EP; 
6.50 Za vas; 7.00 Poročila; 7.20 
Poročila — EP; 7.30 Za kmetijske 
proizvajalce; 7.50 EP; 8 .00 Poročila 
- Radflski in T V s pored; 8.05 
Veseli tobogan; 9 .00 Poročila; 9.05 
Srečanje v studiu 14: 9.55 EP; 
10.00 Poročila; 10.05 Se pomnite, 
tovariši; 10.25 Pesmi borbe in dela; 
1 0 . 4 5 - 1 3 . 0 0 Poslušalci čestitajo -
vmes ob 1 1 . 0 0 - 1 1 . 1 5 Poročila; 
11.50—12.00 Pogovor s poslušalci; 
p . 0 0 - 1 2 . 1 0 PoročUa; 13.00 Poro-
čila; 13.15 Obvestila in zabavna 
^asba-ĵ  13.30 Reportaža; 13.50 
Domači ansambli; 14.00 Poročila; 
1 4 . 0 5 - 1 6 . 0 0 Športno popoldne -
vmes ob 15 .00-15 .05 Poročila; 
16.00 Operne melodije; 16.30 
Humoreska; 16.50 EP; 17.00 
Poročila; 17.05 Radijska igra; 18.00 
Radijski radar; 19.00 Lahko noč, 
otroci; 19.10 Obvestila; 19.15 
Glasbene razglednice; 19.25 EP; 
19.30 Radijski dnevnik; 20 .00 V 
nedeljo zvečer; 22.00 Poročila; 
22.20 Zaplešite z nami; 23.00 
Poročila; 23.05 Literarni nokturno; 
23.15 Jazz; 24.00 Poročila. 

VSAK DELAVNIK je zjutraj 
naslednji program: 4.30—8.00 Do-
bro jutro — Poročila — vmes ob 
5.00 Poročila; 5.30 Poročila — Za 
vas; 5.45 EP; 6 .00 Jutranja kronika; 
6.30 Poročila; 6.50 Rekreacija; 7.00 
Poročila; 7.15 EP; 7.25 Poročila -
Radijski in TV spored; 7.45 EP; 
8.00 Poročila. 

PONEDELJEK, 27. NOVEM-
BRA: 14.00 PoročUa; 14.10 Ama-
terski zbori pojo; 14.30 Poslušalci 
čestitajo; 14.55 EP; 15.00 Dogodki 
in odmevi; 15.30 Glasbeni intermez-
zo; 15.40 Lahka glasba; 16.00 
VrtUjak; 16.40 Okester Roberta 
Stolza; 17.00 PoročUa; 17.10 
Glasbeno popoldne; 18.00 Poročila; 
18.15 Zabavni zvoki; 18.35 Interna 
469; 19.00 Lahko noč, otroci; 
19.10 Obvestila; 19.15 Štirje kova-
či; 19.25 EP; 19.30 Radijski 
dnevnik — Vr emensko poročilo 
20.00 Operni koncert; 21.30 T ^ k e 
in godala; 22.00 Poročila; 22.15 
Jazz; 23.00 Poročila; 23.05 Literar-
ni nokturno; 23.15 Popevke; 24.00 
Poroč Ua. 

TOREK, 28. NOVEMBRA: 14.00 
PoročUa; 14.10 Kaj pripoveduje 
dasba; 14.30 Ansambel „Papa Bue's 
Viking Jazzband"; 14.40 Na poti s 
kitaro; 14.55 EP; 15.00 Dogodki in 
odmevi; 15.30 Glasbeni intermezzo; 
15.40 Od melodije do melodije; 
16.00 Vrtiljak; 16.40 Naš podlistek; 
17.00 PoročUa; 17.10 Simfonični 
koncert; 18.00 PoročUa; 18.15 V 
torek nasvidenje; 18.45 Družba in 
čas; 19.00 Lahko noč, otroci; 19.10 
Obvestila; 19.15 Minute s kvartetom 
„Do"; 19.25 EP; 19.30 Radijski 
dnevnik; 20.00 Prodajalna melodij 
(stereo); 20.30 Radijska ima; 21.20 
Lahka glasba; 22.00 Poročila; 22.15 

Popevke; 23.00 Poročila; 23.05 
Literarni nokturno; 2 3 . 1 5 - 0 1 . 0 0 
Za ples in razvedrilo — vmes ob 
24.00 Poročila; 01.00 PoročUa. 

SREDA, 29. fJOVEMBRA: 
600-8 .00^ V praznično jutro — 
vmes Lirični odlomki; 6.05 Poroči-
la; 6 .30 Poročila; 6.50 Za vas; 7.00 
Poročila; 7.30 PoročUa; 8.00 
Poročila — Radijski in TV spored; 
8.05 Umetniška pripoved; 8.30 Za 
praznik nam naša pesem naj 
odmeva; 9.00 Poročila; 9.05 Lahka 
glasba; 10.00 PoročUa; 10.05 Silvo 
Matelič — Vsi napori v korist 
delovnega človeka; 10.30 Pesmi 
junaške preteklosti; 11.00 PoročUa; 
11.15 Orkestralna in solistična 
glasba; 12.00 PoročUa; 12.10 
Čestitke za praznik; 13.00 PoročUa; 
13.15 Obvestila in zabavna glasba; 
13.30 Viktor Konjar: Mladi v 
samoupravljanju; 13.50 Intermezzo 
k godali; 14.00 Poročila; 14.05 
Jugoslavija poje; 15.00 Poročila; 
,15.05 Poročila dopisnikovo prazno-
vanju; 15.15 Po domače s pevci, 
godci in vokalnimi ansambli; 16.00 
Humor v partizanih; 16.30 Kajuho-
va poezija v glasbi; 17.00 Poročila; 
17.05 Sprehod po Ljubljani; 18.00 
Radijska igra; 19.00 Lahko noč, 
otroci; 19.10 Obvestila; 19.15 
Glasbene razglednice; 19.30 Radij-
ski dnevnik; 20.00 Musorgski -
Boris Godunov; 22 .00 Poročila; 
22.15 Glasba za ples in razvedrilo; 
23.00 Poročila; 23.05 Literarni 
nokturno; 23.15 Melodije za lahko 
noč; 24.00 PoročUa. 

ČETRTEK, 30. NOVEMBRA: 
14.00 PoročUa; 14.05 Pa vseeno vas 
imamo rade (glasbena oddaja); 
15.00 Poročila; 15.05 Drago Kos-
mrlj: Jugoslavija in sedanji trenutek 
v svetu; 15.35 Za vsakogar nekaj; 
17.00 PoročUa; 17.05 Glasbena 
oddaja; 17.35 Mladi umetniki; 
18.20 Branko Šoemen: Vrt konop-
Ijaste barve; 19.00 Lahko noc, 
otroci; 19.10 Obvestila; 19.15 EP; 
19.30^ Radijski dnevnik; 20 .00 
Domače pesmi; 21.00 Večer s 
pesnikom Petrom Levcem; 21.40 
Glasbeni nokturno; 22.00 Poročila; 
22.15 Popevke; 23.00 Poročila; 
23.05 Literarni nokturno; 23.15 Iz 
sodobnega repertoarja Simfoničnega 
orkestra; 24 .00 PoročUa. 

PETEK, 1. DECEMBRA: 14.00 
Poročila; 14.10 Otroške pesmi; 
14.30 Poslušalci čestitajo; 14.55 EP; 
15.00 Dogodki in odmevi; 15.30 
Napotki za turiste; 15.35 Glasbeni 
intermezzo; 15.40 Majhen recital 
violinista Mihe Pogačnika; 16.00 
Vrtiljak; 16.40 Or kester; 17.00 
Poročila; 17.10 Operni koncert; 
17.50 Človek in zdravje; 18.00 
Poročila — Aktualnosti doma in po 
s vetu; 18.15 »Signali" - propagand-
m oddaja; 18.50 Ogledalo našega 
časa; 19.00 Lahko noč, otroci; 
19.10 Obvestila; 19.15 Glasbene 
razglednice; 19.25 EP; 19.30 Radij-
ski dnevnik; 2o.00 Slovenski oktet 
nam bo pel skladbe mojstrov iz 
dobe renesanse; 20.30 Top—pops 
13; 21.15 Oddaja o pomorščakih; 
22.00 Poročila; 22.15 Iz logov 
domačih; 23.00 Poročila; 23.05 
Literarni nokturno; 23.15 Jazz; 
24.00 Poročila. 

SOBOTA, 2. DECEMBRA: 14.00 
Poročila; 14.10 S pesmijo in besedo 
po Jugoslaviji; 14.55 EP; 15.00 
Dogodki in odmevi; 15.30 Glasbeni 
intermezzo; 15.40 Pojo operni 
pevci; 16.00 Vrtiljak; 16.40 S 
knjižnega trga; 16.55 Glasbena 
medigra; 17.00 Poročila; 17.10 Z 
ansamblom Joachim — Ewven — 
Combo; 17.20 Gremo v kino; 18.00 
Poročila; 18.15 Ob isti uri; 18.45 
Naš gost; 19.00 Lahko noč, otroci; 
19.10 Cbvestila; 19.15 EP; 19.30 
Radijski dnevnik; 2o.00 Plesni 
orkester; 21.10 Za prijetno razvedri-
lo; 21.28 Radijska igra; 22.00 
Poročila; 22.20 Oddaja za izseljen-
ce; 23.00 Poročila; 2 3 . 0 5 - 01.00 S 
pesmijo in plesom v novi teden -
vmes^ ob 24.00 Poročila; 01.00 
Poročila. 



TISKARNA 
P T U J 

Č E S T I T A M O O B Č A N O M O B 

D R Ž A V N E M P R A Z N I K U 

29. N O V E M B R U 

in še n a p r e j priporočamo 

svoje knj igoveške in tiskairske 

usluge 

ŽIVINOREJSKI-VETERINARSKI 
ZAVOD P T U J 

dejavnost — ireprodukcija — osemenjevanje 
domačih živali 
selekcij^ka služba 
laborator i jska diagnostika 
služba za pospeševanje živinoreje 

Č E S T I T A M O O B 29. N O V E M B R U - D N E V U 
R E P U B L I K E 

NEDELJA, 26. NOVEMBRA: 
9.05 Po domaČe; 9.45 Proslava ob 
30-letnici AVNOJ-a; 11.00 Kmetij-
ska oddaja; 11.45 Mozaik; 11.50 
Otroška matineja; 12.40 Poročila; 
12.45 Mestece Peyton; 13.35 TV 
kažipot (do 13.05). 

NEDELJSKO POPOLDNE: 
18.15 Poročila; 18.20 Dvanajst sto-
lov; 19.40 Risanka; 19.50 Cikcak; 
20.00 TV dnevnik; 20.2 5 3 - 2 - 1 ; 
20.30 Mojstri; 21.15 Stih in Pesem; 
21.30 Športni pregled; 22.00 Poro-
čila. 

PONEDELJEK, 27. NOVEM-
BRA: 9.05 Odprta univerza; 9.3 5 
TV v šoli; 10.30 Angleščina; 10.45 
Nemščina; 11.00 Osnove splošne 
izobrazbe; 14.45 TV v šoli — pono-
vitev; 15.40 Angleščina — ponovi-
tev; 15.55 Nemščina - ponovitev; 
16.10 Francoščina; 16.45 Madžar-
ski TV pregled; 17.50 Gori, doli, 
naokoli; 18.15 Obzornik; 18.30 
Kremenčkovi; 18.55 Mozaik; 19.00 
Maksimeter; 19.45 Risanka; 19.50 
Cikcak; 20.00 TV dnevnik; 20.25 
3 - 2 - 1 ; 20.30 Mala antologija ju-
goslovanske T V drame; 21.35 Dia-
gonale; 22.15 Poročila. 

TOREK, 28. NOVEMBRA: 9.35 
TV v šoli; 10.40 Ruščina; 11.00 
Osnove splošne izobrazbe; 14.45 
TV v šoli - ponovitev; 15.35 Ru-
ščina — ponovitev; 15.55 TV vrtec; 
16.10 Angleščina; 17.15 Madžarski 
TV pregled; 17.50 Vrtiljak ugank; 
18.05 Risanka; 18.15 Obzornik; 
18.30 Zbor glasbene matice iz 
Ljubljane; 19.00 Mozaik; 19.05 Re-
gionalna arhitektura; 19.25 Tehni-
ka upravljanja; 19.50 Cikcak; 20.00 
TV dnevnik; 20.25 3 - 2 - 1 ; 20.30 
Odprti ekran; 21.30 Film iz serije 
vos; 22.10 Zapoj srce partizansko; 
22.35 Poročite. 

SREDA, 29. NOVEMBRA: 9.00 
Čestitka; 9.05 Risanka ali lutkovni 
film; 9.20 S. Novakovic: Čas konj; 
10.10 Radost Evrope; 11.10 Rezer-
viran čas; 11.40 Promenadni kon-
cert; 12.25 Poročila; 15.25 Vitez 
vihar; 15.50 Poročila; 15.55 Mo-
zaik; 17.00 Boks; 18.15 Desant na 
Drvar; 19.50 Cikcak; 20.00 TV 
dnevnik: 20.25 3 - 2 - 1 ; 20.30 
Z.Sint ic: Korito ponikalnice; 
21.40 Jugoslavija v partizanski pe-
smi; 22 .40 Poročila. 

ČETRTEK, 30. NOVEMBRA: 
10.05 Poročila: 10.10 Folklora; 
10.40 Radost Evrope; 11.40 Beo-
grajski amaterski zbori; 13.10 Reci-
tal poezije; 14.45 Vsi vlaki sveta; 
15.10 Mestece Peyton; 16.00 Vsi 
vemo vse; 16.55 Titovi mornarji; 
17.40 Poročila; 17.45 Še enkrat o 
Muenchnu; 19.50 Cikcak; 20.00 
TV dnevnik; 20.25 3 - 2 - 1 ; 20.35 
Četrtkovi razgledi; 21.40 G. Eliott 
- Mlin na reki Floss; 22.30 W. 
Eigk: Joan von Zarissa; 23.15 Po-
ročila. 

PETEK, 1. DECEMBRA: 9.30 
TV v šoli; 11.00 Angleščina; 14.40 
TV v šoli; 16.10 Osnove splošne 
izobrazbe; 16.45 Madžarski TV 
pregled; 17.40 Veseli tobogan; 
18.10 Obzornik; 18.25 Namizni te-
nis; 18.35 Ekonomsko izrazoslovje; 
18.40 Praški madrigalisti; 19.00 
Mozaik; 19.05 Titovi delavci; 19.50 
Cikcak; 20.00 TV dnevnik; 20.25 
Reportaža; 20.30 3 - 2 - 1 ; 20.40 
Jesensko listje; 22.15 Sedem morij; 
23.05 Poročila; 

SOBOTA, 2. DECEMBRA: 9.35 
TV v šoli; 16.30 Državno košarkar-
sko prvenstvo- 18.00 Obzornik; 
18.15 Gospod Piper; 19.10 Mozaik; 
19.15 Humoristicna oddaja; 19.45 
Filmska burleska; 19.50 Cikcak; 
20.00 TV dnevnik; 20.25 3 - 2 - 1 ; 
20.35 Večer z Mojmirom Šepetom; 
21.35 Na poti k zvezdam; 22.00 
Medicinski center; 22.50 TV kaži-
pot; 23.10 Poročila. 

MALI OGLASI 
PRODAM TRAKTOR 20 KS s 
priključki, dvobrazdni plug, kosa, 
jermenice in enoosna prikolica. 
Franc Rihterič, Zemušani 47, p. 
Gorišnica. 
PRODAM DRUŽINSKO stanovanj-
sko zgradbo skupaj z zemljiščem v 
Cirkufanah 29, primerno za gostilno 
ali trgovino. Lokal se nahaja v 
pritličju, v prvem nadstropju pa 
stirisobno komfortno stanovanje. 

Prodam tudi vinograd v Gradišču 
v izmeri 1,0226 ha. Za vse 
informacije se obrnite na naslov: 
Rodež Stjepan, odvetnik Varaždin, 
Kakičeva 4 /a . 
DRUŠTVO UPOKOJENCEV PTUJ 
išče čistilko za 3 urno delo v 
dopoldanskih urah. Nastop službe 1. 
decembra 1972. V poštev pridejo 
upokojenke. Pismene vloge predati v 
pisarni društva v torek in petek od 
9. do 12. ure. 
3 HA POSESTVA, hišo in gospodar-
sko poslopje, 10 minut od postaje v 
Oslusevcih prodam. Naslov v upravi. 
TRI GRADBENE PARCELE v 
okolici_Turnišča pri Ptuju prodam. 
Mirko Žuran, Kidričevo 9. 
PRALNI STROJ znamke ALBA 
prodam. Mirko Zaspan, Kajuhova 3, 
Ptuj. 
PRODAM KAVČ, dva fotelja, 
okroglo mizo, vse dobro ohranjeno. 
O^ed možen zvečer pri Hovniku, 
Videm pri Ptuju 14. 
PRODAM SKORAJ NOV citroen 
GS klub. Vprašajte po 15 uri Janeza 
Šeruga, Kajuhova'8, Ptuj. 
15. NOVEMBRA 1972. sem izgubi-
la od železniškega prelaza do 
trgovine Jasmin zlato zapestnico, ki 
mi je zelo drag spomin. Lepo, 
prosim najditelja, da jo proti nagradi 
odda v Zdravstvenem domu v Ptuju 
(proti tuberkulozni dispanzer). 
250 KG TEŽKO svinjo za zakol 
prodam. Trnovska vas 15. 
SOBO V PTUJU iščeta dve dijakinji 
(gimnazije). Zorka Vičar, Jastrebci 
3, p. Kog. 
PRODAM DVE KOMPLETNI kolesi 
za fiat 124 z zimskim profilom. 
Lipavšek, Rimska 1 (Mariborska 
cesta). 
IŠČEM GOSPODINJSKO pomočni-
co, lahko tudi upokojenko za 
varstvo dveh otrok. Stanovanje in 
hrana preskrbljena. Zalka Valenko, 
Belšakova 49 (Brstje). 
GARAŽO VZAMEM v najem v 
Ptuju. Jurij Podgorelec, Trubarjeva 
7, Ptuj. 
PRODAM 300 LITROV domačega 
vina (kvinton) po 5 din za liter. 
Naslov v upravi lista. 
OMARO, POSTELJE in žične 
\1ožke, nočne omarice in mi;:o 
poceni prodam. Ivana Zavernik, 
Murkova 1, Ptuj (na Katarinino 
prodaja na dvorišču) 

HOROSKOP 
OVEN: Izkoristili boste lenobno« 

drugih in veliko zaslužili. Nič vai 
več ne bo jezilo okolje, ker bo višjj 
ugotovil, da je dobro. Čmolaj, 
pride, vendar brez koristi. 

BIK: Sorodnikov finančni uspeli 
izboljša nedeljo. Med svojimi boste 
dosegli večjo odkritost, ki zaleže, 
Priletna oseba nekaj prinese, a bodo 
pojedli drugi. Uspesna pot, najbolje 
proti domu. 

DVOJČKA: Med vašimi pozna-
nimi osebami je tudi ena domišljava, 
a vas kljub temu najbolj mika. 2 
velikim uspehom začnete v torek in 
bo trajno. Malenkostno se boste 
zredili in manj pili. 

RAK: Slučajno boste trčili j 
osebo, ki vas bo takoj preusmerila, 
Privolili boste v nekaj, kar je všež 
vaši najsterejši sorodnici. Denarja se 
zdaj ne bo, pride po poroki. 

LEV: Deležni boste vroče kave, ki 
vam bo pogrela srce. Veselili se 
boste uradnega sestanka^, vendar po 
njem. Tisto, kar je na novo 
prebarvano tudi nekaj spremeni. 
Napihnjeno reč boste poklonili. 

DEVICA: Ljubezenske iznajdbe 
vas še veselijo. Izpopolnili boste 
garderobo in pamet. Skrivnostno bo 
do nedelje zvečer, potem jasno do 
srede. Na kupu bo vse obenem pa 
nič zato. 

TEHTNICA: Pisali boste na dva 
konca, uredili pa vse ustno. Ko 
boste na obisku, boste dobili idejo 
za nek pomemben večer. Pridno 
učenje prinese doslej največji uspeh, 

ŠKORPIJON: Močna zaljublje-
nost pride dvakrat in obakrat kmalu 
mine. Jasni se pri tistem koncu, kjer 
so finance. Zoprni sorodnik vas spet 
obišče. Priložnost za zvestobo. 

STRELEC: Utrujeni sorodnik vas 
bo ganil, zato mu boste dali veliko 
reč. V vaši ljubezni je veliko 
plemenitosti in napredka. Uspešen 
pogovor glede zidave. Ostalo je 
samo še vprašanje denarja. 

KOZOROG: Odličen občutek ob 
simpatiji, ki vas še ne ljubi. V 
nedeljo se bosta zavedali,, koliko 
vam kdo pomeni. Pomagali si boste 
s knjigo in veliko odpovedjo. 
Poskrbeti bo treba za ptičke. 

VODNAR: Obema bo všeč, ko 
boste v ponedeljek malo drugače, 
Kupili boste po naročilu in vzeli 
nekaj več. Črni la^e odločajo o 
prostem času, ki ga ze tako ali tako 
primanjkuje. 

RIBI: Prevelika navezanost na 
družbo je vaša napaka. Službeno 
napredovanje boste sedaj drugače 
proslavili. Med vsemi vas samo ena 
oseba občuduje in ljubi, tista, ki bi 
se rada poročila. 

Naslednja štev. TEDNIKA bo izšla 7. decembra 


